
آمادگیبورلبرایتسهیلمذاکراتهستهای
 اتحادیه اروپا روز چهارشنبه با صدور بیانیه ای نوشت که »جوسپ بورل« 
مسئول سیاســت خارجی اتحادیه در ملاقات با »سید عباس عراقچی« 
وزیر امور خارجه کشــورمان، ضمن تاکید بر اهمیت احیای دیپلماســی 
هســته ای، آمادگی خود را بعنوان هماهنگ کننده برجام، برای تسهیل 
یک راه حل دیپلماتیک درجهت رســیدگی به نگرانی طرف های مختلف 

این توافق اعلام کرد.
در این بیانیه که یک نســخه آن در تارنمای اتحادیه اروپا منتشر شد آمده 
است: نماینده عالی )جوسپ بورل( بر اهمیت احیای دیپلماسی هسته ای 
تاکید و آمادگی مســتمر خود  بعنــوان هماهنگ کننــده برجام، تحت 
قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت ســازمان ملل متحد را برای تسهیل یک 
راه حل دیپلماتیک که به نگرانی های طرف های مختلف رســیدگی کند، 

اعلام کرد.
بورل اضافه کرد که این هفته )مجمع عمومی سازمان ملل متحد( فرصت 

مناسبی برای رایزنی و ارتباط با اعضای برجام است.
 آخرین دور مذاکرات برای از ســرگیری اجرای برجــام در وین به دلیل 
فقدان اراده طرف آمریکایی برای بازگشت به این توافق معطل ماند. ایران 
به عنوان کشوری مســئولیت پذیر همواره اعلام کرده است که برای عقد 
توافقی پایدار و قابل اتکا که تحریم ها را به نحوی تضمین شــده رفع کند 
و موضوعی به عنوان اهرم فشار جهت اســتفاده علیه ایران در آینده باقی 

نماند، آمادگی دارد.
مســعود پزشــکیان رئیس جمهوری کشــورمان دیروز )سه شنبه( طی 
سخنانی در مجمع عمومی سازمان ملل متحد اعلام کرد: ما آماده تعامل 
با اعضای برجام هســتیم و اگر تعهدات برجامی به طور کامل و با حســن 

نیت اجرا شود می توان در مورد دیگر مسائل هم وارد گفت وگو شد.
در ادامه بیانیه اتحادیه اروپا آمده اســت که بورل و عراقچی درباره طیف 

مختلفی از تحولات بین المللی بحث و تبادل نظر کردند.
بورل در این بیانیه با تکرار ادعای دخالت ایران در مناقشه اوکراین که بارها 
از سوی مقام های کشورمان رد شــده است »بر محکومیت شدید اتحادیه 
اروپا نسبت به انتقال موشک های بالستیک ساخت ایران به روسیه تاکید 
کرد.« مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا مدعی شــد که حمایت 

ادعایی ایران از روسیه در جنگ اوکراین، امنیت اروپا را تهدید می کند
ادعاها درباره دخالــت نظامی ایران در مناقشــه اوکراین درحالی مطرح 
می شود که مقامات تهران و مسکو بارها این ادعا را رد و بی اساس توصیف 
کرده اند. جمهوری اســلامی ایران ضمن مخالفت با جنگ، همواره اعلام 
کرده اســت که از راهکار سیاســی برای حل و فصل اختلافات روسیه و 

اوکراین و پایان بخشیدن به درگیری های نظامی حمایت می کند.
ایــران از ابتــدای بحــران اوکرایــن تاکنون هیچــگاه بخشــی از این 
نزاع و درگیــری نظامی و ادامه آن نبــوده و همواره از راهکار سیاســی و 
گفت وگوهای دوجانبه برای پایان دادن به این بحران و درگیری حمایت 
کرده اســت.رویکرد اصولی و اعلام شــده جمهوری اســلامی ایران در 
خصوص بحران اوکراین طی دو سال گذشــته، بدون تغییر باقی مانده و 
از این منظر، تکرار ادعای ارسال موشک های بالســتیک برای روسیه، با 
اهداف و انگیزه های سیاسی برخی کشــورهای غربی صورت می گیرد و 
کاملا بی اساس است.طبق بیانیه اتحادیه اروپا، بورل و عراقچی همچنین 
دربــاره آخرین تحولات خاورمیانــه نیز گفت وگو کردند. بر اســاس این 
بیانیه، مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا بر لزوم رسیدگی فوری به 
خطر یک جنگ تمام عیار، با عواقــب ویرانگر برای کل منطقه تاکید کرده 
است.در بیانیه آمده است: نماینده عالی از ایران خواست از نفوذ خود برای 
جلوگیری از تشدید تنش استفاده کند. برقراری آتش بس و توافق آزادی 
گروگان ها )اسرای اسرائیلی( باید یک اولویت واقعی برای بهبود وضعیت 

غیرنظامیان در غزه و کاهش تنش ها باشد.

چهره وزیر نیرو در بدو ورود به مسکو:

ایرانآمادهتوسعههمکاریهابابریکسدربخشانرژیاست
خریدار  وزیر نیرو اعلام کــرد: با توجه به 
اینکه در حوزه تولید انرژی در ایران، فناوری 
و ظرفیت های بســیار خوبی وجــود دارد؛ 
آماده توســعه همکاری ها در ایــن زمینه با 

روسیه و سایر اعضای بریکس هستیم.
عباس علــی آبادی کــه برای شــرکت در 
اجلاس وزیران انرژی کشورهای عضو گروه 
بریکس به روسیه ســفر کرده است، در بدو 
ورود به مســکو با اشــاره به موقعیت ممتاز 
جغرافیایی ایــران برای تقویت و توســعه 
همکاری ها با اعضای بریکس گفت: ایران در 
این اجلاس به منظور توسعه همکاری های 
صنعتــی و فنــی پیشــنهادهایی را ارائه 
می دهد، ضمن اینکه توجــه ویژه ای درباره 
انرژی هــای تجدیدپذیر صــورت گرفته و 
برنامه جامعی در این زمینه پیش بینی شده 

است.
وی اظهار داشت: بریکس نهاد بسیار مهمی 
است و از جوانب مختلف از جمله اقتصادی 

از ارزش و اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وزیر نیرو همچنین بــه اهمیت این اجلاس 
در حــوزه انرژی اشــاره کــرد و افــزود: با 
توجه به اینکه بخشــی از اعضــای بریکس 
تولیدکنندگان بزرگ و اصلی انرژی جهان 
و بخشی دیگر مصرف کننده انرژی هستند، 
اهمیــت برگــزاری اجــلاس دوچنــدان 

می شود.
وی یادآور شــد: ایران از شــمال با روسیه و 
از آن طریق با چین و از ســمت جنوب نیز با 
عربستان و امارات در ارتباط و تعامل است و 
این امر، موقعیت ممتازی را جهت تقویت و 
توسعه همکاری  اعضای بریکس با ایران در 

موضوع انرژی ایجاد می کند.
علی آبادی با بیان اینکه این اجلاس فرصت 
خوبی را برای ایجاد همــکاری همه جانبه 
و ســودمند میان اعضای بریکــس فراهم 
می کند، اظهار کرد: ایــران در این اجلاس 
به منظور توســعه همکاری های صنعتی و 

فنی پیشــنهاداتی را ارائــه می دهد؛ ضمن 
اینکه توجه ویژه ای در خصوص انرژی های 
تجدیدپذیر صــورت گرفته بــه طوری که 
برنامه جامعی در این زمینه پیش بینی شده 

است.
علی آبادی قرار اســت در نشست افتتاحیه  
نشســت وزیران انــرژی بریکــس درباره 
سیاســت ملــی انــرژی، بهره گیــری از 
فناوری هــای نوین در تولید انــرژی پاک و 
راههای توســعه همکاری فنی-تخصصی 
بین کشــورهای عضو این گروه سخنرانی 

کند.
علی آبادی همچنین به صــورت جداگانه با 
وزیر انرژی روســیه و برخی مقامات ارشد 
وزارت خانه هــای حوزه انرژی کشــورهای 

عضو بریکس مذاکره و رایزنی خواهد کرد.
در آستانه نشســت وزیران، سومین کمیته 
مقام هــای ارشــد وزارتخانه هــای انرژی 

بریکس روز چهارشــنبه با حضور مدیران 
ارشد وزارت نیرو در حال برگزاری است.

و  بریکــس  جوانــان  انــرژی  نشســت 
همکاری هــای تحقیقاتی انــرژی بریکس 
از دیگر برنامه های حاشــیه ای این اجلاس 
اســت که نمایندگان ایران نیز در آن حضور 

فعال خواهند داشت.

درباره گروه بریکس
“اصطــلاح اختصــاری BRIC )بریک( – 
متشکل از حروف نخست اسامی کشورهای 
برزیل، روسیه، هند و چین - در سال ۲۰۰۱ 
میلادی توســط یک تحلیلگر غربی مطرح 
شــد. وی پس از مطالعه پتانسیل اقتصادی 
کشــورهای در حال توســعه، به این نتیجه 
رســید که این چهار کشــور جهت اقتصاد 
و سیاســت جهانی را در قرن بیست و یکم 
تعیین خواهند کــرد؛ در واقع، این تحلیلگر 

غربی، ایجــاد گروه بریکــس را پیش بینی 
کرد.”این عبارات بخشــی از سخنان یوری 
اوشاکوف دســتیار رئیس جمهوری روسیه 
درباره تاریخچه بریکــس در یک مصاحبه 
است. بنا بر روایت این مقام روس، پنج سال 
بعد - در ســال ۲۰۰۶ میلادی، در حاشیه 
شــصت و یکمین اجلاس مجمــع عمومی 
ســازمان ملل متحد در نیویورک، وزیران 
امور خارجه روســیه، برزیل و چین و وزیر 
دفاع هند یک نشســت ویژه جداگانه برای 
توافق بر سر توسعه همکاری های متنوع در 

یک چارچوب چهارجانبه را بررسی کردند.
در ســال ۲۰۰۹، نخســتین اجلاس سران 
چهار کشــور “بریــک” در یکاترینبورگ 
)روســیه( برگزار شــد که آنهــا در بیانیه 
مشــترک نهایــی، توافــق کردنــد کــه 
گفت وگوهــا و همکاری هــای منســجم، 
فعال، عمل گرا، باز و شــفاف را نــه تنها به 

نفع کشورهای در حال توســعه و بازارهای 
نوظهــور، بلکه بــرای ایجاد نظــم جهانی 
هماهنــگ که صلــح پایدار و مشــترک را 

تضمین می کند، توسعه دهند.
بــا الحاق جمهــوری آفریقــای جنوبی در 
ســال ۲۰۱۱، حرف س - “S” – )ابتدای نام 

South Africa ( به “بریک” اضافه شد
.در اجــلاس ســران بریکــس در آفریقای 
جنوبی در تابستان ۱۴۰۲، سیریل رامافوزا 
رئیس جمهور این کشــور اعــلام کرد که 
اعضای این گروه )متشکل از برزیل، روسیه، 
هند، چیــن و آفریقای جنوبــی( تصمیم 
گرفته اند از آرژانتیــن، مصر، اتیوپی، ایران، 
عربستان ســعودی و امارات برای عضویت 

کامل بریکس دعوت کنند.
رئیس جمهــوری جدید آرژانتیــن پس از 
آن اعلام کرد که کشــورش بــه این گروه 
نمی پیوندد. ســرگئی ریابکوف معاون وزیر 
امور خارجه روســیه که کشــورش ریاست 
دوره ای گروه بریکس را برعهــده دارد، در 
پاسخ به پرسشی در این باره گفت: ما دعوت 
از آرژانتین را لغو نمی کنیم، این دعوت باقی 
می ماند. خواهیم دید که توســعه بیشــتر 
بریکس چگونه پیش مــی رود و همکاران 
آرژانتینی ما دربــاره این موضوع چه نتیجه 

گیری خواهند کرد.
کشــور روســیه به عنوان رئیــس دوره ای 
گروه بریکس در ســال ۲۰۲۴ حدود ۲۵۰ 
رویداد را در این چارچوب برنامه ریزی کرده 
است. مهمترین رویداد، اجلاس سران گروه 
بریکس است که اول تا سوم آبان ۱۴۰۳ در 

کازان روسیه برگزار می شود.
در میان اعضای جدید، مشارکت عربستان 
ســعودی در رویدادهای بریکس کمرنگ 
بوده است. به گفته کنســتانتین کاساچف 
نایب رئیس شــورای فدراســیون روسیه، 
ریاض همچنان در حال بررســی مشارکت 

در گروه بریکس است.

پیش بینی معاون اسبق بانک مرکزی از نرخ ارز در نیمه دوم سال

نتیجهانتخاباتآمریکاروینرخارزچهاثریدارد؟
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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۴۱هزارو۴۹۵شهید
نتیجه۳۵۵روزجنگعلیهغزه

 تاکید رئیس صندوق توسعه ملی در دیدار با وزیر نفت
 و مدیرعامل شرکت ملی نفت

نفتبدونصندوقتوسعهملیقفلمیشود

معاون راه و شهرسازی:
۳۶۰هزارواحدنهضتملیمسکنتا۱۴۰۴

عرضهمیشود

وارداتخودروهایکارکردهمتوقفشد؟
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چالشهایخودکفاییگندمو۴راهکارپیشنهادی
 مصطفی فاخــرزاد خودکفایی و قطع وابســتگی به دیگر کشــورها در حوزه 
»کالاهای اســتراتژیک« از اهمیت بالایی برخوردار اســت. خودکفایی در تولید 
محصولات کشاورزی، به ویژه گندم، به عنوان یکی از ارکان اساسی استقلال کشور 
شــناخته می شــود و در عین حال، این موضوع به عنوان یکی از چالش های جدی 

برای کشورهای در حال توسعه مطرح است.
 افزایش جمعیت جهانی و رشد تقاضا برای گندم، چالش های قابل توجهی را برای 

دولت ها به وجود آورده است.

یادداشت

پزشکیان در گفت وگو با الجزیره:

سلاحهاوموشکهایمابرایدفاعازخوداست

صفحه 2

براساس گزارش مرکز تحقیق و توســعه بورس اوراق 
بهادار تهران، تعداد ســهامداران فعال در بازار سرمایه، 
در طول ۶شش سال گذشته، یعنی در بازه زمانی سال 
۱۳۹۷ تا دی ماه ۱۴۰۲، به میزان ۴۱۳ درصد افزایش 

یافته است.
 طبــق اعلام ســازمان بــورس و اوراق بهــادار، مرکز 

تحقیق و توســعه بورس تهران طی گزارشی با عنوان 
»آسیب شناســی روند صعود و نزول بازار ســرمایه و 
متغیرهای اثرگذار برآن« اعلام کرد: تعداد سهامداران 
فعال در بازار ســرمایه در بازه زمانی سال ۱۳۹۷ تا دی 

ماه ۱۴۰۲ به میزان ۴۱۳ درصد افزایش یافته است.
بر اســاس این گزارش، تعداد کل کدهای سهامداری 

صادر شــده در بازار سرمایه در پایان ســال ۱۴۰۲ به 
حدود ۶۰ میلیون رســیده اســت. در این میان، تعداد 
کدهــای معاملاتی اشــخاص حقیقی فعــال در بازار 
سرمایه، در بازه زمانی یاد شــده، از حدود۷.۷ میلیون 
نفر به ۳۹.۵میلیون نفر رسیده است. همچنین، تعداد 
کدهای غیر فعال در دی ماه سال ۱۴۰۲ معادل ۲۰.۳ 

میلیون نفر بوده است.
هم چنین طبق داده های بــورس اوراق بهادار تهران، 
تعداد کدهای حقوقی فعال در بازار سرمایه ۱۵۷ هزار 
و ۲۳۲ کد برآورد شده و تعداد کدهای صادر شده برای 
ســرمایه گذاران خارجی هم ۳ هزار و ۷۱۲ کد گزارش 

شده است.

بورس

رشد۴۰۰درصدیسهامدارانفعالبورسیدر۶سال
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پزشکیان در گفت وگو با الجزیره:
سلاحهاوموشکهایمابرایدفاعازخوداست

»مسعود پزشــکیان« رئیس جمهوری اســلامی ایران با اشاره به نسل 
کشی رژیم صهیونیســتی در منطقه گفت که اگر همگان به طور متحد 
و یکپارچه صدای خود را بلند کنند، اسرائیل جســارت ادامه اقدامات 

جنایتکارانه خود را نخواهد داشت.
رئیس جمهوری اسلامی ایران در گفت وگو با شبکه الجزیره که بخش 
هایی از آن در کانال تلگرامی عربی این شــبکه منتشــر شــده، گفت: 
اقدامات اســرائیل در منطقه نسل کشی است و کشــورهای اروپایی و 

آمریکایی متاسفانه همچنان از این جنایت ها دفاع می کنند.
وی افزود: اسرائیل امید به توسعه دامنه جنگ در خاورمیانه برای ادامه 

بقای خود دارد.
پزشکیان تصریح کرد: اسرائیل نتوانسته اســت به اهداف خود برسد و 

نتوانسته است که جنبش حماس را نابود کند.
وی افزود: تنها هدفی که اسرائیل به آن دست یافته است، ویران کردن 

کامل شهرها و جلوگیری از رسیدن کمک های انسانی است.
رئیس جمهوری اســلامی ایران تاکید کرد: کشــورهای اسلامی باید 

پاسخ منسجمی به اسرائیل بدهند.
وی گفت: این ما هستیم که چارچوب زمانی را برای پاسخ به ترور شهید 
اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاســی جنبش حماس تعیین می کنیم و 

اسرائیل نمی تواند هرکاری که بخواهد، انجام دهد.
پزشکیان افزود: چگونگی پاســخ ما و مکان و زمان آن از مسائلی است 
که نباید آن را اعلام کنیم.وی ادامه داد: نتانیاهو از طریق بحران کنونی 

برای کسب حیاتی سیاسی تلاش می کند.
رئیس جمهوری اســلامی ایران تاکید کرد: اگر همه ما به طور متحد و 
یکپارچه صدای خود را بلند کنیم، اسرائیل جسارت ادامه اقدامات خود 
را نخواهد داشــت.وی گفت: ما بدنبال درگیری با هیچ طرفی نیستیم و 

به توافق نامه هسته ای که امضا کرده ایم متعهد هستیم و بوده ایم.
پزشکیان افزود: سلاح ها و موشــک های ما برای دفاع از خود است ؛ در 

صورتی که در معرض حمله ای از سوی اسرائیل قرار بگیریم.
وی درباره روابط با آمریکا گفت: ما مشکلی با گفت وگو با آمریکا نداریم 

اما این کشور به تعهداتی که داد، عمل نکرد.
پزشکیان افزود: درحال حاضر حسن نیتی از جانب آمریکا درخصوص 
گفت وگو احســاس نمی کنیم و این همان چیزی اســت که در توافق 

هسته ای اتفاق افتاد.

۴۱هزارو۴۹۵شهید؛نتیجه۳۵۵روزجنگ
علیهغزه

در حالی  که جنگ نسل کشی رژیم صهیونیستی در نوار غزه وارد سیصد 
و پنجاه و پنجمین روز خود شده، وزارت بهداشت غزه روز )چهارشنبه( 

آمار جدید شهدا و مجروحان را اعلام کرد.
 وزارت بهداشت فلســطین در غزه اعلام کرد شــمار قربانیان عملیات 
رژیم صهیونیســتی در نوار غزه از هفتم اکتبر ۲۰۲۳ به ۴۱ هزار و ۴۹۵ 

شهید و ۹۶ هزار و ۶ زخمی رسیده است.

براســاس گزارش شــبکه خبری المیادین، ایــن وزارتخانه همچنین 
اعلام کرد رژیم صهیونیستی در ۲۴ ساعت گذشــته مرتکب ۴ کشتار 
علیه خانواده های فلسطینی در نوار غزه شــده و در نتیجه این حملات 
۲۸ نفر شهید و ۸۵ نفر زخمی شــدند.وزارت بهداشت فلسطین در غزه 
همچنین تاکید کرد تعدادی از قربانیان زیر آوار هســتند و اورژانس و 

دفاع مدنی قادر به دستیابی به اجساد آن ها نیستند.
از ابتدای جنگ، رژیم صهیونیســتی با حمایت آمریکا جنگی ویرانگر 
را علیه مردم غزه به راه انداخته و بیش از ۱۳۲ هزار فلســطینی شهید 
و زخمی شــده اند. در این جنگ علاوه بر تخریب گســترده و گرسنگی 
که جان صدهــا کودک فلســطینی را گرفته و یکــی از بدترین فجایع 
انسانی در جهان محسوب می شــود، بیش از ۱۰ هزار فلسطینی دیگر 
هم مفقود شده اند.از هفتم اکتبر ۲۰۲۳ تاکنون، تل آویو میلیاردها دلار 
تجهیزات نظامی مختلف از آمریکا دریافت کرده اســت. براساس اعلام 
وزارت جنگ رژیم صهیونیســتی، این تجهیزات شــامل ناوگان جدید 
جنگنده هــای اف-۳۵، تانک، موتور خودروهــای زرهی، خودروهای 

جنگی و هزاران تنُ تجهیزات نظامی دیگر می شود.
رژیم صهیونیســتی با حمایت آمریکا و کشــورهای اروپایی همچون 
انگلیس، با نادیده گرفتن ۲ قطعنامه شورای امنیت برای متوقف کردن 
فوری حملاتش به نوار غزه و نیز دســتورالعمل های دیوان بین المللی 
دادگســتری درباره لزوم اتخاذ تدابیری برای جلوگیری از نسل کشی و 

تلاش برای بهبود شرایط انسانی در غزه، به حملات خود ادامه می دهد.
با گذشــت ۳۵۵ روز از آغاز تجــاوز بــدون نتیجه و دســتاورد رژیم 
صهیونیستی به نوار غزه، رزمندگان مقاومت همچنان ضربات سنگینی 
را بــه اشــغالگران وارد می کنند و با تغییــر روش های مبــارزه خود، 
کمین های پیچیده و جنگ چریکی علاوه بر وارد کردن دشمن به یک 

جنگ فرسایشی، ارتش رژیم اشغالگر را سردرگم کرده اند.

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس:
لایحهعفافوحجابتاییدشد

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شــورای اسلامی گفت: لایحه 
عفاف و حجاب از سوی شورای نگهبان تایید و به زودی برای اجرا ابلاغ 
خواهد شد.احمد راستینه اظهار کرد: لایحه حمایت از خانواده از طریق 
ترویج فرهنگ عفاف و حجاب پس از تصویب در مجلس شورای اسلامی 
خوشــبختانه به تایید شــورای نگهبان رســید و به مجلس ابلاغ شد و 
ان شاءالله به زودی ریاســت مجلس شورای اســلامی بر اساس قانون، 

نسبت به ابلاغ این قانون به دولت اقدام خواهد کرد.
وی توضیح داد: همه دستگاه ها موظف هستند ظرفیت های لازم را برای 
اجرای این قانون فراهم کنند. محور این قانون خانواده و دختران امروز و 

مادران و همسران آینده ایران اسلامی است.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: 
بیش از ۳۰ حکم فرهنگی در این قانون وجود دارد که نشــان می دهد 
مجلس شورای اســلامی اعتقاد دارد که مســئله عفاف و حجاب یک 
مسئله فرهنگی اســت و ضرورت دارد دســتگاه هایی مانند آموزش و 
پرورش و دانشــگاه ها و همچنین دســتگاه های فرهنگی اعم از وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، ســازمان تبلیغات اسلامی و حوزه های علمیه 
نســبت به تبیین و اقناع نوجوانان و جوانان عزیزمان در زمینه ضرورت 

عفاف و حجاب در حفظ خانواده اقدام کنند.
نماینده مردم شهرکرد در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ان شاءالله 
به زودی این قانون برای اجرا ابلاغ خواهد شــد و همــه در کنار هم و با 
عزم ملی و برای حفظ خانواده ایرانی تلاش خواهیم کرد تا در راســتای 
اقناع سازی نوجوانان و جوانان عزیزمان درباره ضرورت توجه به فرهنگ 

عفاف و حجاب برای حفظ خانواده و هویت ایرانی و اسلامی اقدام شود.

تریبون

خریدار  ســخنگوی وزارت امورخارجه 
گفت: جمهــوری اســلامی ایــران برای 
حمایــت از لبنــان از همــه ظرفیت های 
دیپلماتیک استفاده حداکثری خواهد کرد.

»ناصر کنعانــی« ســخنگوی وزارت امور 
خارجه، در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه 
ابتکار عمل پیشــنهادی جمهوری اسلامی 
ایران برای عدم گســترش دامنه تجاوزات 
رژیم صهیونیســتی در منطقه و مخصوصاً 
بین لبنــان و ایــن رژیم چیســت، اظهار 
داشت: رژیم شــریر و جعلی اسرائیل عامل 
قطعی بی ثباتی در منطقه و ادامه تجاوزات 
و جنایــات آن در فلســطین و لبنان تهدید 
کننده صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی 
است. تجربه حدوداً یکســاله گذشته نشان 
داد که متاســفانه اعِمال فشار دولت آمریکا 
و برخی متحــدان اروپایــی آن، مانع انجام 
وظیفــه شــورای امنیت در حفــظ صلح و 
امنیــت بین المللــی و نیز توقــف جنایات 

جنگی اسرائیل در فلسطین شده است.

وی ادامه داد: لبنان یک کشــور بسیار مهم 
منطقه ای، عربی و اســلامی است. این کشور 
اکنون در معرض حملات تجاوزکارانه رژیم 
صهیونیســتی قــرار داد. حمایــت از لبنان 
و ملت آن عــلاوه بر مســئولیت بین المللی، 
یک وظیفه بسیار مهم برای همه کشورهای 
اسلامی و عربی است.سخنگوی وزارت امور 
خارجه عنوان کرد: جمهوری اسلامی ایران 
از همــه ظرفیت های دیپلماتیــک خود در 
گفت وگو با کشورهای دوســت و نیز از همه 
ظرفیت هــای موجــود در اجــلاس مجمع 
عمومی ســازمان ملل متحد و نشست های 
حاشــیه ای آن و نیز ظرفیــت دیگر مجامع 
منطقــه ای و بین المللی از جمله ســازمان 
همکاری اســلامی و جنبش عدم تعهد برای 
حمایت از لبنان اســتفاده حداکثری خواهد 
کرد. بی شــک لبنان را در مقابــل تجاوزات 
ظالمانه رژیــم غاصب صهیونیســتی تنها 
نخواهیم گذاشت.کنعانی در پاسخ به سوال 
دیگر مبنی بر اینکــه دیدارهایی میان دبیر 

شــورای عالی امنیت ملی و مقامات روسیه 
مخصوصاً شــخص ولادیمیــر پوتین انجام 
شد. همچنین دبیر شــورای امنیت روسیه 
به تهران ســفر کرد. این مذاکرات و دیدارها 
چقدر در زمینه رفع اختــلاف نظر در زمینه 
زنگزور کمک کرد، افزود: ســفر جناب آقای 
احمدیان دبیر محترم شــورای عالی امنیت 
ملی به روســیه به دعوت دبیر شورای امنیت 
ملی این کشور و به منظور شرکت در نشست 
مقامات عالی رتبه امنیتی بریکس انجام شد. 
جناب آقــای احمدیان علاوه بر مشــارکت 
و ســخنرانی در ایــن نشســت، دیدارهایی 
با مقامــات روســیه و همچنیــن برخی از 

کشورهای حاضر در این نشست داشتند.
وی گفت: در دیــدار با آقــای پوتین و دبیر 
شورای امنیت ملی روســیه اهم موضوعات 
مطــرح در روابــط دوجانبــه و همچنین 
موضوعــات منطقه ای و بیــن المللی مورد 
علاقه دو کشور طرح شــد. طبعاً در ارتباط 
با مباحثی که اخیراً در خصوص قفقاز مطرح 

شد و مورد توجه رســانه ها هم قرار گرفت، 
تبادل نظر شــد.کنعانی عنوان کرد: مواضع 
جمهوری اســلامی ایــران مبنی بــر لزوم 
حمایت از رونــد برقراری صلــح و ثبات در 
منطقه قفقاز و اجتنــاب از طرح موضوعاتی 
که می تواند موجب تنش در منطقه شــود، 
مورد تاکید قرار گرفت.ســخنگوی وزارت 
امور خارجه افزود: تصریح شــد جمهوری 

اســلامی ایــران از توســعه همکاری های 
منطقه ای از طریق گشــایش مســیرهای 
مواصلاتی تحت حاکمیت ملی کشــورها و 
بر اساس احترام و حقوق احترام به حقوق و 
منافع متقابل حمایت می کند. در عین حال 
مواضع کشورمان مبنی بر مخالفت با تغییر 
مرزها و تغییرات ژئوپلیتیک در منطقه نیز 

مورد تاکید قرار گرفت.

 رئیس جمهور با بیان اینکه فرانسه می تواند در متوقف 
کردن جنایات رژیم صهیونیســتی بسیار مؤثرتر عمل 
کند، گفــت: امروز مــردم ایران و منطقه به شــدت از 
جنایات رژیم صهیونیســتی متاثر هستند و تداوم این 

جنایات می تواند وضعیت را از کنترل خارج کند.
مســعود پزشــکیان در ادامــه برنامه های ســفر به 
نیویورک، شامگاه سه شــنبه به وقت محلی در دیدار 
»امانوئل مکرون« رئیس جمهور فرانســه با اشــاره 
به اینکه جمهوری اســلامی ایران برای جلوگیری از 
تشــدید تنش و درگیری در منطقه، در پاسخ به رژیم 
صهیونیستی خویشــتن داری پیشــه کرد، اما رژیم 
صهیونیســتی جنایات خود را در غزه تشــدید و حالا 
هم به لبنان حمله کرده اســت، اظهار داشت: جنایات 
صهیونیست ها با کدام قاعده ای قابل توجیه است که 

آمریکا و برخی کشــورهای غربی از جمله 
فرانسه آن را دفاع مشــروع از خود توصیف 

می کنند!
وی افزود: اگر امروز در یکی از کشــورهای 
مســتقل به یک فرد اجحافی صورت گیرد، 
مدعیان حقوق بشــر همه افــکار عمومی 
جهان را علیه آن بســیج می کننــد، اما در 

غزه و لبنان هزاران بی گناه به خاک و خون کشــیده 
شــده اند و از این مدعیان صدایی در نیامده اســت؛ 
کشورهای غربی باید به اعمال استانداردهای دوگانه 
پایان ببخشــند، چرا که این وضعیــت و صرف اعلام 
زبانی محکومیت، باعث گستاخی بیش از پیش رژیم 

صهیونیستی شده است.
رئیس جمهور همچنین با بیان اینکه فرانســه می تواند 

در متوقف کردن جنایات رژیم صهیونیستی 
بســیار موثرتر عمل کند، گفت: امروز مردم 
ایران و منطقه به شــدت از جنایــات رژیم 
صهیونیســتی متاثر هســتند و تــداوم این 
جنایات می تواند وضعیت را از کنترل خارج 

کند.
پزشــکیان در بخش بعدی سخنانش با بیان 
اینکه دولــت بنده به دنبال این اســت کــه در داخل 
کشــور و در منطقه وفاق و وحدت ایجــاد کرده و یک 
تعامل سازنده با همســایگان ایجاد کند، تصریح کرد: 
ما ســاختن دنیایی بر پایه صلح و حفــظ کرامت همه 
انســان ها را دنبال می کنیم و بر همین اســاس آماده 

همکاری و تعامل با کشورهای اروپایی نیز هستیم.
وی با اعلام آمادگی ایران برای گفــت و گو درباره حل 

مسائل فیمابین از جمله مســأله هسته ای خاطرنشان 
کرد: ایــران هرگز به دنبال ســلاح هســته ای نبوده و 
نخواهد بــود. البته ما برای تقویت بنیــه دفاعی و توان 
بازدارندگی خود به شــکل متعارف تلاش می کنیم و 
در این راســتا وضعت امروز غزه درس عبرتی برای ما و 
همه کشورهای دنیاســت که اگر قوی نباشیم، ممکن 
است رژیمی جنایتکار اینچنین به ما حمله کند، اما در 
راستای رفع موانع توســعه ایران، آماده تعامل و گفتگو 

هستیم.
»امانوئل مکــرون« نیز در این دیدار با ابــراز نگرانی از 
وضعیت منطقه و به خصوص تجاوز رژیم صهیونیستی 
به لبنان گفت: فرانســه به شــدت تجاوز بــه لبنان را 
محکوم کرده و همه تلاش خود را برای اعمال فشــار و 

توقف این تجاوز به کار گرفته ایم.

رئیسجمهوری

پزشکیاندردیداررؤسایجمهورایرانوفرانسه؛تداومجنایاترژیمصهیونیستیمیتواندوضعیتراازکنترلخارجکند

خریــدار   فرمانده معظم کل قــوا با بیان 
اینکه مردم فلســطین و غزه در حال جهاد 
فی سبیل الله هســتند، فرمودند: حزب الله 

پیروز است.
حضرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم 
انقلاب اســلامی در دیــدار هــزاران نفر از 
پیشکســوتان و فعــالان دفــاع مقدس و 
مقاومت، ضمن تبیین دلایــل چرایی آغاز 
جنگ تحمیلی، به دو عامل »ســخن نو« و 
»جاذبه های« جمهوری اســلامی در مقابل 
نظم فاســد و باطل حاکم بر جهان اشــاره 
کردند و گفتند: دفــاع مقدس علاوه بر دفاع 
ارزشــمند از وطن، دفاع از دین و جهاد فی 
سبیل الله بود که اســلام را زنده و ملت ایران 
را عزیز و روح معنوی را در کشور ترویج کرد.

رهبر انقلاب اســلامی همچنین با اشــاره 
شــرایط کنونی منطقــه و جنایــات رژیم 
صهیونــی در غــزه و لبنــان، مجاهدت و 
ایســتادگی نیروهای جبهــه مقاومت در 
فلســطین و حزب الله در لبنــان را از جنس 
جهاد فی ســبیل الله در دوران دفاع مقدس 
خواندند و تاکید کردند: به رغم حوادث تلخ 
و جنایــات رژیم غاصب صهیونــی در غزه، 
کرانه باختری و لبنان، تاکنون پیروز صحنه 
طرفِ جهاد فی ســبیل الله بوده اســت و به 
توفیق الهی پیروز نهایی این صحنه، جبهه 

مقاومت و حزب الله خواهند بود.
حضرت آیــت الله خامنه ای در ایــن دیدار 
که به مناســبت هفته دفاع مقدس برگزار 
شــد، ابتدا به تبیین چرایــی وقوع جنگ 
۸ ســاله پرداختند.رهبر انقــلاب با تأکید 
بــر اینکه مخاطــب این ســخنان همگان 
بخصوص نســل جوان هســتند، در تبیین 
علت آغــاز جنگ علیه ملت ایران در ســال 
۱۳۵۹ گفتنــد: انگیزه حمله بــه مرزهای 
ایران مخصــوص صدام و حــزب بعث نبود 
بلکه ســردمداران نظم جهانی آن روز یعنی 
آمریکا و شــوروی و دنباله روهــای آنها هم 

انگیزه زیادی برای تهاجم داشتند.
ایشان، دلیل دشمنی ابرقدرت ها با انقلاب 
مردمی بی نظیــر ایــران را غیرقابل تحمل 
بودن تفکر نویــن و پیام ایــن انقلاب برای 
آنها دانستند و افزودند: علت خصومت آنها 
این بود که انقلاب اسلامی یک فریاد صریح 
علیه نظم باطل و ویرانگــر حاکم بر جهان و 
نظام سلطه یعنی تقســیم دنیا به سلطه گر 
و ســلطه پذیر و تحمیــل فرهنــگ و نظر 

سلطه گران به سایر کشورها بود.
حضرت آیت الله خامنــه ای با تأکید بر اینکه 
ســلطه گران نمی توانســتند ســخن نوی 
انقلاب اســلامی را که برای ملتها جذاب و 
قابل توســعه بود تحمل کنند، خاطرنشان 
کردند: آنها منتظر فرصــت حمله به ایران 
بودند و صدام که فــردی جاه طلب، طمّاع، 

وقیح، ظالــم و بی ملاحظه بود این فرصت را 
برای قدرتها مهیا کرد و بــا تحریک آنها، به 

ایران حمله کرد.
ایشــان با اشــاره به اظهــارات برخی ها در 
داخل مبنی بر اینکه جمهوری اســلامی با 
همه دنیا بد و قهر است، گفتند: اگر مقصود 
آنها، قطع ارتباطات سیاســی و اقتصادی با 
دنیا است که به وضوح خلاف واقع است چرا 
که امروز با کشــورهایی در ارتباط و تعامل 
هستیم که نیمی از مردم دنیا در آن کشورها 
زندگی می کنند، اما اگر منظور از قهر بودن، 
مخالفت با نظم سیاســیِ نظام سلطه است، 
این حرف درســت اســت و ما همچون اول 
انقلاب با نظام ســلطه که امروز غربی ها و در 
رأس آنها آمریکا قــرار دارد، صریحاً مخالف 

هستیم و این مخالفت را اعلام می کنیم.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه امروز 
به برکت ایســتادگی و حضور ملت ایران در 
عرصه های مختلف، جرأت حمله به مرزهای 
ایران وجود نــدارد، افزودند: آنهــا امروز به 
شکل دیگری مشــغول موذی گری و عناد 
هســتند و باید از بن دنــدان درک کرد که 
علت خصومت ها، بهانه هایی همچون انرژی 
هسته ای و حقوق بشــر و حقوق زن نیست 
بلکه آنها با سخن نوی جمهوری اسلامی در 
مقابل نظم فاســد جهانی مخالف هستند و 
تا وقتی که مردم و نظام اســلامی حرف زور 
آنها را قبول نکنند ایــن مخالفت ها برطرف 
نمی شود که البته حرف زور آنها را قبول هم 

نخواهیم کرد.
ایشان علاوه بر جاذبه سیاسی نظام اسلامی 
یعنی ایســتادگی آن در مقابــل نظام غلط 
جهانی، جاذبه معنوی آن یعنی ایمان الهی 
را هم در جذب ملت ها و جوانان کشورهای 

دنیا و وحشت ســلطه گران مؤثر دانستند و 
در بیان بخــش دوم از ســخنان خود یعنی 
گزارشــی از جنگ گفتند: یــک گزارش از 
جنگ، گزارش توصیفی اســت یعنی بیان 
وضعیت ارتش دشمن از جمله تجهیزات و 
سازماندهی کامل، پشتیبانی مستمر آمریکا 
و شــوروی و اروپا از صدام ، انتقال اطلاعات 
میدان بوسیله آمریکا و تأمین مالی از طرف 

برخی دولت های همسایه.
حضرت آیــت الله خامنــه ای با اشــاره به 
وضعیــت نامناســب کشــورمان از لحاظ 
تجهیــزات نظامــی و ســازمان رزم در 
ابتدای جنــگ، خاطرنشــان کردند: طبق 
پیش بینی هــا و قواعد عادی و مــادی باید 
طرف متجــاوز ظرف یک تا چنــد هفته به 
تهران می رسید اما با گذشــت یک سال، با 
فتوحات درخشان همان نیروهای ما که در 
اول جنگ کم توان بودند، ضرباتی مهلک به 
ارتش مجهز صدام وارد شــد و پس از هشت 
ســال هم از مرزهای کشــور بیرون رانده 
شدند که عامل اصلی در این پیروزی ایمان 

و مجاهدت بود.
ایشــان نوع دیگری از گزارش جنگ را که 
مهمتر از گزارش توصیفی اســت، گزارش 
تبیینی جنــگ خواندند و بــا تاکید بر لزوم 
اطلاع نســل جــوان از هر دو نــوع گزارش 
جنگ، گفتند: بر اساس این گزارش، جنگ 
فقط برای دفاع از وطن نبــود البته دفاع از 
وطن، یک ارزش اســت اما مســئله جنگ، 
بالاتر از ایــن ارزش یعنی دفاع از اســلام و 
عمل به دستور قرآن بود که به آن در ادبیات 

اسلامی، جهاد فی سبیل الله گفته می شود.
رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه دفاع مقدس، 
انقلاب و اســلام را زنده نگه داشت و با عزیز 

کردن ملت ایران، روح معنویت را در کشور 
ترویج کرد، افزودند: بر همین اساس سراسر 
جبهه ها تبدیل به عبادتگاه و دعا و توســل 

و گریه های نیمه شب و خدمات بی ریا شد.
حضرت آیــت الله خامنه ای خاطر نشــان 
کردند: با وجــود چنین روحیــه ای بود که 
برغم ســختی های زیادی که ملت ایران در 
جنگ هشت ســاله متحمل شــد، خداوند 
متعــال عزت و نصــرت و پیــروزی خود را 

شامل حال این ملت کرد.
رهبــر انقــلاب در ادامــه، وقایــع کنونی 
فلســطین و لبنان را از جنس وقایع دوران 
دفاع مقــدس و مصداق جهاد فی ســبیل 
الله خواندند و گفتند: یک کشــور اسلامی 
یعنی فلسطین به دســت خبیث ترین کفّار 
عالم غصب شــده و حکم قطعی و شــرعی 
این اســت که همه تلاش کنند فلســطین 
و مســجدالاقصی را به صاحبــان اصلی آن 
بازگردانند.حضــرت آیــت الله خامنــه ای 
افزودند: حــزب الله لبنان کــه بخاطر غزه 
سینه خود را سپر کرده و در معرض حوادث 
تلخ قرار می گیرد، در حال جهاد فی ســبیل 
الله است.ایشان با اشاره به شباهت دیگر این 
نبرد با جنگ هشت ســاله تحمیلی، گفتند: 
در این نبرد دشمن کافر و خبیث از بیشترین 
تجهیزات برخوردار است و آمریکا نیز پشت 
ســر او قرار دارد و ادعای آمریکایی ها مبنی 
بر اینکه از اقدامات صهیونیست ها اطلاعی 
ندارند و دخالتــی در موضوع ندارند، خلاف 

واقع است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به برخورداری 
دشــمن صهیونیســتی از پول، ســلاح و 
تبلیغــات جهانــی، گفتنــد: تجهیزات و 
امکانات طرف مؤمن و مجاهد بسیار ناچیزتر 

از طرف مقابل است اما طرف پیروز، مجاهد 
فی ســبیل الله یعنی مقاومت فلســطین و 

حزب الله لبنان است.
حضرت آیت الله خامنه ای دلیل پیروز بودن 
جبهه مقاومت را اقدامات جنایتکارانه رژیم 
صهیونی در کشتار وسیع بیگناهان و زنان و 
کودکان و بمباران مدارس و بیمارســتان ها 
دانســتند و افزودنــد: اگر رژیــم صهیونی 
توانســته بود نیروهای مبارز را چه در غزه و 
کرانه باختری و چه در لبنان شکست دهد، 
احتیاج به این شــکل از جنایت برای تظاهر 

به غلبه و برتری، نداشت.
ایشــان ضربات وارد شــده بــه نیروهای 
مقاومت و شــهادت عناصر مؤثــر و ارزنده 
حزب الله لبنان را خســارتی برای این گروه 
قهرمان دانســتند اما افزودنــد: این موارد 
خسارتی نیســت که حزب الله را از پا درآورد 
چرا که استحکام سازمانی و نظامی حزب الله 
و اقتــدار آن بســیار بالاتر از این ها اســت.

رهبر انقلاب اســلامی تأکید کردند: جبهه 
مقاومت تا امروز پیروز بوده و به توفیق الهی 
پیروزی نهایی نیــز از آنِ این جبهه خواهد 

بود.
حضرت آیــت الله خامنه ای بخــش پایانی 
ســخنان خود را به یک تذکر مهم در مورد 
مســایل داخلی اختصاص دادند و با تأکید 
بر اینکه رزمنــدگان و مجاهــدان ما برای 
جلوگیری از برافراشته شدن پرچم دشمن 
در مرزهای کشــور، جــان خــود را فدا و 
خانواده هایشــان را داغدار کردند، گفتند: با 
وجود این فداکاری ها، ملت ایران نمی پذیرد 
که پرچم های نفوذ فرهنگی و سبک زندگی 
دشمن و وسوسه های خصمانه آن به وسیله 
افراد نفــوذی و فریب خورده در کشــور و 

دستگاههای مختلف برافراشته شود.
ایشــان مســئولان بخش هــای مختلف 
بخصــوص وزارت آمــوزش و پــرورش، 
وزارت علوم، وزارت بهداشــت، مطبوعات 
و صداوســیما را بــه مراقبــت در مقابــل 
نفوذ توصیــه مؤکد کردنــد و افزودند: باید 
با هوشــیاری کامل اجــازه نداد دشــمنِ 
شکست خورده از رزمندگان ما در مرزها، در 
داخل کشور بتواند با انواع ترفندها و حیله ها 

کار و توطئه خود را پیش ببرد.
در ابتدای این دیدار، شــش نفــر از اعضای 
خانواده بزرگ شهدا و فعالان عرصه فرهنگ 
دفاع مقدس به بیــان مطالبی درخصوص 
فرهنــگ ایثــار و شــهادت، تأثیــر آن در 
حوزه های کاری خود، راههای گســترش 
این فرهنــگ و همچنین برخی مســائل و 

دغدغه های ایثارگران پرداختند.
همچنین ســردار بهمن کارگر رئیس بنیاد 
حفظ آثار و نشــر ارزش هــای دفاع مقدس 

گزارشی از اقدامات این بنیاد بیان کرد.
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چالشهایخودکفاییگندمو۴راهکار
پیشنهادی

 مصطفی فاخرزاد خودکفایی و قطع وابستگی به دیگر کشورها در حوزه 
»کالاهای اســتراتژیک« از اهمیت بالایی برخوردار اســت. خودکفایی در 
تولید محصولات کشــاورزی، به ویژه گندم، به عنوان یکی از ارکان اساسی 
استقلال کشور شناخته می شود و در عین حال، این موضوع به عنوان یکی 
از چالش های جدی برای کشــورهای در حال توسعه مطرح است. افزایش 
جمعیت جهانی و رشــد تقاضا برای گندم، چالش های قابل توجهی را برای 

دولت ها به وجود آورده است.
تولید محصولات استراتژیک، به ویژه محصولات زراعی، می تواند کشورها را 
از خطرات ناشی از نوسانات قیمت جهانی و قطع واردات در شرایط بحرانی 
محافظت کند. این محصولات به طور مســتقیم بر امنیت غذایی کشــور 
تأثیرگذار هستند. در میان کالاهای اســتراتژیک، گندم از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت؛ زیرا این ماده اولیه اصلی تولید نان، ماکارونی، بیسکویت، 
کیک و بسیاری دیگر از محصولات غذایی به شــمار می رود. گندم به طور 
مستقیم و غیرمستقیم بر اقتصاد و معیشــت بخش قابل توجهی از جامعه 
تأثیر می گذارد و به همین دلیل، توجه بــه تولید و خودکفایی در این حوزه 

می تواند به تقویت بنیان های اقتصادی و اجتماعی کشور کمک کند.
سیاست خودکفایی در تولید محصولات اساســی، به ویژه گندم، به برنامه 
اول توســعه پس از انقلاب اســلامی بازمی گــردد. در ایــن برنامه، تأکید 
خاصی بر دســتیابی به خودکفایی در تولید محصولات اساسی کشاورزی 
از طریق سیاست های خرید تضمینی، افزایش تولید در واحد سطح، بهبود 
قیمت های نســبی و ایجاد تعادل و هماهنگی میــان بخش های مختلف با 

بخش کشاورزی صورت گرفت.
از جمله نتایج این سیاســت ها می توان به تصویب قانــون خرید تضمینی 
در ســال ۱۳۶۸ و افزایش تولید گندم از ۸ میلیون تن بــه ۱۰ میلیون تن 
اشاره کرد. همچنین، در سیاست های کلی نظام در بخش کشاورزی، تأمین 
امنیت غذایی با تکیه بر تولید از منابع داخلی و دســتیابی به خودکفایی در 

محصولات اساسی به عنوان یکی از اولویت های اصلی مطرح شده است.
در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی، بر افزایش تولید داخلی نهاده ها 
و کالاهای اساســی، به ویژه در اقلام وارداتی، تأکید شده و اولویت به تولید 
محصولات و خدمات راهبردی و تنوع در مبادی تأمین کالاهای وارداتی با 

هدف کاهش وابستگی به کشورهای محدود و خاص داده شده است.
در برنامه هفتم توســعه، برای تأمیــن امنیت غذایی پایــدار و ارائه غذای 
ســالم و با کیفیت به آحاد جامعه، ضریب خودکفایــی ۹۰ درصدی برای 
محصولات اساسی کشاورزی، از جمله گندم، تعیین شده است. این رویکرد 
نشان دهنده عزم جدی کشــور در جهت تقویت زیرساخت های کشاورزی 
و ارتقاء سطح تولیدات کشــاورزی و همچنین تحقق اهداف امنیت غذایی 
اســت.با توجه به اینکه خودکفایی در تولید محصولات کشاورزی به ویژه 
گندم، از اهداف اولویت دار در اسناد بالادستی و برنامه های دولتی محسوب 
می شود، اما متأسفانه کشور هنوز نتوانسته است به طور پایدار به این هدف 
دســت یابد. هرچند در برخی ســال ها موفق به دســتیابی به خودکفایی 
شده ایم، اما پس از مدت کوتاهی به دلیل نوسانات و کسری در تولید داخل 
و افزایش تقاضای گندم، بار دیگر به واردات متوسل شده ایم. این ناپایداری 
در خودکفایی، نشــان دهنده چالش های ســاختاری و نیاز به برنامه ریزی 
دقیق تر و اقدامات مؤثر در حوزه کشاورزی اســت تا بتوان به یک وضعیت 

پایدار و مستقل در تولید گندم دست یافت.
چالش های تولید گندم را می توان در دو مورد تقسیم بندی کرد:

منابع مالی خرید تضمینی گندم
برای ســال زراعــی ۱۴۰۴-۱۴۰۳، خریــد تضمینی گندم بــا افزایش 
۱۷درصدی قیمت، به ازای هــر کیلوگرم ۲۰ هــزار و ۵۰۰ تومان تعیین 
شد. براساس گزارش سامانه شــرکت بازرگانی دولتی ایران، تا ۲۴ شهریور 
ماه، ۱۱ میلیون و ۹۴۲ هزار تن گندم از کشــاورزان به ارزش ۲۱۰.۴ هزار 

میلیارد تومان خرید تضمینی شده است.
در شــرایط کنونی، برای دســتیابی به خودکفایی در تولید گندم و به ویژه 
برای تضمین پایداری این تولید، ضروری اســت که منابع اختصاص یافته 
به خرید گندم به طور متناســب در بودجه ســالانه افزایــش یابد. اگر نرخ 
تضمینی خرید پایین تر از هزینه های واقعی تولید باشــد و همچنین تأخیر 
در پرداخت مطالبات کشاورزان وجود داشته باشــد، این عوامل می توانند 
تأثیر منفی بر انگیزه تولیدکنندگان داشــته باشــند و در نهایت به کاهش 
تولید گندم منجر شــوند. لذا توجه به این مــوارد می تواند به تقویت بخش 

کشاورزی و افزایش امنیت غذایی کشور کمک کند.
تغییر اقلیم و بهره وری پایین آب

نزدیک به ۶۰ درصد از مســاحت کشــور در مناطق خشــک واقع شده و 
میانگین بارندگی در ایران نیز کمتر از میانگین جهانی اســت. به علاوه، در 
ســال های اخیر، میزان بارش ها کاهش قابل توجهی داشــته و ۸۵ درصد 
از مناطق کشور با مشــکل خشکسالی مواجه شــده اند. حجم آب موجود 
در سدها نیز به طور چشم گیری کاهش یافته اســت. در این شرایط، ارتقاء 
بهره وری آب در بخش کشــاورزی، به ویژه در تولیــد گندم، امری ضروری 
به نظر می رســد.مطالعات نشــان می دهد که بهره وری آب در تولید گندم 
در ایران در مقایسه با ارقام جهانی در ســطح متوسطی قرار دارد و وضعیت 
آن نسبت به میانگین جهانی چندان نامساعد نیســت. با این حال، فاصله 
بهره وری آب گندم در ایران با کشورهای پیشرفته در این زمینه، به ویژه در 

بهره وری بالا، نسبتاً زیاد است.
همچنیــن، تفاوت های قابل توجهــی در بهره وری آب گنــدم در مناطق 
مختلف کشور وجود دارد که این موضوع نشــان دهنده نیاز به برنامه ریزی 
دقیق و ســرمایه گذاری مناســب برای افزایش بهــره وری و کاهش این 
فاصله است. به منظور دســتیابی به اهداف خودکفایی و پایداری در تولید 
گندم، لازم اســت که راهکارهای نوآورانه و مؤثــری در مدیریت منابع آب 
و بهینه سازی فرآیندهای کشاورزی اتخاذ شــود. این راهکارها می توانند 

شامل چندین جنبه  کلیدی باشند:
مدیریت منابع آبی کشور که شــامل ارزیابی منابع آبی موجود، پیش بینی 
نیازهــای آبی و برنامه هــای ذخیره ســازی و توزیع بهینــه آب و آموزش 
کشــاورزان در زمینــه تکینک های مدیریــت آب باشــد و بهره گیری از 
فناوری هایی مانند سیســتم های آبیاری قطره ای و بارانــی که به افزایش 

بهره وری آب کمک می کند.
مدیریت بهینه خاک: بهبود کیفیت خــاک و مدیریت صحیح آن از طریق 
استفاده از کودهای آلی و شیمیایی، می تواند به افزایش توانایی ذخیره آب 

در خاک کمک کند.
تحقیــق و توســعه: ســرمایه گذاری در تحقیقات علمــی و پژوهش های 
کاربردی در زمینــه بهبود فرآیندهای کشــاورزی و مدیریــت منابع آب 
ضروری اســت. این تحقیقات می توانند به شناســایی روش های جدید و 

بهینه برای افزایش تولید و کاهش مصرف آب کمک کنند.
با اتخاذ ایــن راهکارها و ایجــاد یک چارچــوب جامع بــرای مدیریت و 
بهینه سازی منابع آب و کشاورزی، می توان به اهداف خودکفایی و پایداری 
در تولید گندم دســت یافت و از چالش های ناشــی از تغییــرات اقلیمی و 

کمبود منابع آبی به بهترین شکل ممکن عبور کرد.
آنچه مشخص است؛ تولید گندم به عنوان یک ضرورت استراتژیک، نقشی 
حیاتی در تأمین امنیت غذایی و توســعه اقتصادی کشــورها ایفا می کند. 
با توجه به افزایش جمعیــت و نیاز روزافزون به مواد غذایــی، بهبود تولید 
گندم بایــد در اولویت قرار گیرد. برای نیل به این هدف، ضروری اســت که 

چالش های پیش روی این بخش  مورد بررسی قرار گیرد.
مهم تــر از آن تولید محصولات کشــاورزی، به ویژه گنــدم، در چارچوب 
توسعه پایدار است. تولید پایدار به معنای استفاده از روش ها و تکنیک های 
ســازگار با محیط زیســت اســت که ضمن افزایش بهره وری، به حفظ و 
نگهداری منابع طبیعی نیــز کمک می کند. این رویکرد نــه تنها به بهبود 
کیفیت خاک و آب کمک می کنــد، بلکه به حفظ تنوع زیســتی و کاهش 

اثرات منفی تغییرات اقلیمی نیز می انجامد.
علاوه بر این، توســعه صنایع غذایی و تکمیلی مرتبط بــا گندم از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است. این صنایع می توانند به افزایش ارزش افزوده گندم 
و ایجاد اشتغال پایدار کمک کنند. با توسعه این صنایع، امکان تنوع بخشی 
به سبد غذایی و بهبود امنیت غذایی کشور فراهم می شود. به عنوان مثال، 
تولید آرد با کیفیت بالا و دیگر محصولات غذایــی می تواند به بهبود تغذیه 

جامعه و کاهش وابستگی به واردات کمک کند.

یادداشت

ابلاغ دقیقه نودی آیین نامه واردات خودروی کارکرده 
توسط دولت ســیزدهم آن هم با ابهاماتی که محتوا و 
شــرایط آن داشــت، به میراث شــومی بــرای دولت 
چهاردهم تبدیل شــده اســت؛ وزیر صمت به تازگی 
از اصلاح این آیین نامه خبر داده و رئیس کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس هم از بررســی مجدد آن خبر 
می دهد.   محمد اتابــک، وزیر صمت هفته گذشــته 
با حضور در نشســت هیات نمایندگان اتــاق تهران، 
دغدغه هــای فعالان بخــش خصوصی را شــنید و به 
سوالات آن ها پاســخ داد. یکی از موارد مطرح شده در 
این جلســه بحث واردات خودروهای نو و کارکرده بود 
که وزیر صمت از اصــلاح آیین نامه واردات خودروهای 

دست دوم خبر داد. 
اتابک در ایــن رابطه گفــت »در مــورد خودروهای 
کارکــرده، بانک مرکــزی درخصــوص ارز و ارزیابی 
خودروها مواردی را مطرح کرده اســت که نظر گمرک 
و ســازمان اســتاندارد هم است. بخشــنامه واردات 
خودروهای کارکرده باید اصلاح شــود، با آن بخشنامه 

ممکن است پول مردم از بین برود، بنابراین 
به دنبال یک بخشنامه درست هستیم.«

واردات  آیین نامــه  ســیزدهم  دولــت 
خودروهای کارکرده را با بیش از یک ســال 
وقفه از زمان تصویــب، رونمایی و ابلاغ کرد 
تا از خود رفع تکلیف کــرده و زحمت اجرای 
آن بر دوش دولت چهاردهم باشد و حالا هم 

وزیر صمت دولت جدید در اولیــن اظهارنظر در مورد 
واردات خودروهای کارکــرده، از اصلاح آیین نامه خبر 
داده است. لایحه واردات خودروهای کارکرده با وجود 
مخالفت های کارشناسی، به صورت شتاب زده و برای 
نجات فاطمی امین، وزیر اســبق صمت از اســتیضاح، 
توسط دولت سیزدهم به مجلس ارسال شد و با تصویب 
نمایندگان مجلس به قانون تبدیل شــد و باید اجرایی 
شود. در حالی افکار عمومی با تغییرات دولت و وزارت 
صمــت، منتظر تعییــن تکلیــف واردات خودروهای 
کارکرده هستند که وزیر صمت آیین نامه نگارش شده 
در دولت قبلی را قابل اجرا نمی داند و از اصلاح آن خبر 

می دهد، فارغ از محتوای آیین نامه و ابهاماتی 
که در رابطه با آن وجود دارد، به نظرمی رسد 
نظر مثبتی درخصــوص واردات خودروهای 
کارکرده چه در دولت قبل و چه فعلی وجود 
ندارد و دولت بــه دنبــال راه دررویی از این 
وضعیت اســت، اما با وجود ایــن که واردات 
خودروهای کارکرده به قانون تبدیل شــده 

است، دولت چطور می تواند آن را کنار بگذارد؟ 
در همین زمینــه رضا علیــزاده، رئیس کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصادآنلاین بیان کرد: واردات خودروهای 
دســت دوم در مجلس تصویب شــده اســت، دولت 
نمی تواند این قانون را کنار بگذارد. منتها آیین نامه ای 
که در دولت قبل نوشته شده است، کار را پیچیده کرده 
و امکان عملیاتی کــردن واردات خودروهای کارکرده 
را گرفته اســت. وی افزود: در جلســه ای که هفته قبل 
در کمیســیون صنایع و معادن با حضــور وزیر صمت 
داشــتیم، بحث واردات خودروهای دست دوم مطرح 

شد، اما چون انتهای جلسه بود، توضیحات کامل را در 
این مورد دریافت نکردیم تا مشــخص شود که مشکل 
کار کجاست و به جمع بندی کامل نرسیدیم. در جلسه 
بعدی کمیسیون صنایع و معادن جزئیات این موضوع 

و ادله دولت را بررسی و اطلاع رسانی خواهیم کرد.
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: 
دولت می گوید آیین نامه طوری تدوین شــده است که 
امکان واردات خودروهای کارکــرده وجود ندارد، باید 
مشــکلات و ایرادات این آیین نامه توضیح داده شود تا 
ببینیم آیا برای حل این موضوع نیــاز به قانون گذاری 

مجدد است و یا اصلاح آیین نامه کفایت می کند.   
 به نظرمی رســد دولــت چهاردهم به بهانــه اصلاح 
آیین نامه، برای مدتی وقت بخــرد و اجرای این قانون 
با تعویق و تاخیر مواجه می شــود، امــا اینکه بعد از آن 
چگونه از وعده واردات خودروهای کارکرده شانه خالی 
خواهد کرد، باید منتظر ماند و دید که دولت با همراهی 
مجلس چگونه این موضــوع را خاتمه می دهد و یا آن را 

اجرا می کند.

 مدیر نظارت بر ناشران ســازمان بورس و اوراق بهادار 
در واکنش به اخبار منتشــر شــده دربــاره پرداخت 
نکردن سود ســهام عدالت از سوی شــرکت »مپنا« 
گفت: سازمان بورس پیگیر واریز ســود سهام عدالت 

سهامداران است و با شرکت هایی که از مقررات تخطی 
کرده اند، برخورد می شود. »ولی اله جعفری« با اشاره به 
اقدامات سازمان بورس و اوراق بهادار درخصوص واریز 
سود سهام عدالت افزود: سازمان بورس با شرکت هایی 

که سود سهام عدالت را به موقع پرداخت نکرده باشند، 
برخورد می کند.مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس 
و اوراق بهادار، از انجام مکاتبات سپرده گذاری مرکزی 
با شرکت مپنا برای پرداخت سود ســهام عدالت خبر 

داد و تاکید کرد: هفته گذشــته سپرده گذاری مرکزی 
برای پنجمین بار با شرکت مپنا مکاتباتی داشته است. 
علاوه بر این، ســازمان بورس پیگیر است تا سود سهام 

عدالت از شرکت مربوط وصول شود.

خودرو

بورس

خریدار  مهدی غضنفری رئیس صندوق 
توســعه ملی، در نشســتی با وزیــر نفت و 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت، بــا تاکید بر 
اهمیت همــکاری نزدیک میــان صندوق 
توسعه ملی و صنعت نفت، به نکات کلیدی 
درباره گردش منابع و پیشبرد توسعه کشور 
اشاره کرد؛ وی همچنین از خطرات سندروم 
کرســنت و تاثیر منفی نفوذ در صنعت نفت 
ســخن گفت.به گــزارش روابــط عمومی 
صندوق توســعه ملی، مهــدی غضنفری 
رئیس هیــأت عامل صندوق توســعه ملی 
در حساب شــخصی خود در ایکس در پی 
ملاقات بــا وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت 
ملی نفت ایران، نکات مهمی را در خصوص 
همکاری میان صندوق توسعه ملی و صنعت 
نفت مطرح کرد. غضنفــری در این پیام بر 
نقش پشــتیبانی صنــدوق از صنعت نفت 
تاکید کــرد و اولویت اول صندوق توســعه 
ملی را ســرمایه گذاری در پروژه های نفتی 
برشمرد.این توئیت از سوی رئیس صندوق 
توســعه ملی حاوی چندین پیام مهم برای 
صنعت نفت و مدیران آن اســت. نخســت 
اینکه صنــدوق توســعه ملــی همچنان 
حمایتگر اصلی پروژه های نفتی کشور است 
و علیرغم انتقــادات به برخــی تصمیمات 
کلان در مجمع تشخیص مصلحت، اهمیت 
سرمایه گذاری و گردش منابع در این حوزه، 
اولویت دارد.مهــدی غضنفری به وضوح به 

این نکته اشــاره می کند که بازگشت منابع 
به صندوق، کلید موفقیت در توسعه کشور 
اســت و از رســوب منابع مالی باید پرهیز 
کرد. همچنین، او با انتقــاد از تاثیر نفوذ بر 
تصمیمات در صنعت نفــت، بر لزوم تمرکز 
مدیران بر منافع ســازمانی به جای توجه به 
منافع طرف مقابل در مذاکرات و قراردادها 
تاکیــد می کند.این نکتــه می تواند به طور 

غیرمســتقیم به نمونه هایــی از تاخیر در 
پروژه های نفتی، همانند پرونده کرســنت 
اشاره داشــته باشــد که منجر به از دست 
دادن فرصت های بزرگ برای کســب سود 
شــده اســت.غضنفری همچنین هشدار 
می دهد که مدیــران نباید در مدیریت خود 
دچار کم تحرکی شــوند و باید از زمان کوتاه 
مدیریــت برای خلــق ارزش هــای جدید 

استفاده کنند. اشاره به لرزان بودن صندلی 
مدیریت در ایران، هشــداری بــه مدیران 
نفتی است تا برای توسعه پایدار تلاش کرده 
و از فرصت هــا بهترین بهره را برای کشــور 

ببرند.
متن توئیت:

»به بهانه ملاقات دیــروز با وزیر نفت و مدیر 
عامل شــرکت ملی نفت و علاقه سرشار این 

عزیزان به افزایش تولید
۱- صندوق توســعه ملی را پشتیبان خود 
بدانید. اولین اولویت صنــدوق، کار با نفت 
اســت. علیرغم اشــتباه مجمع تشخیص 
در تشــخیص اهمیت بند ب ماده ۳ برنامه 
هفتــم، صنــدوق وظیفه خــود می داند با 

حمایت از شما، پشتیبان منافع ملی، باشد.
۲- اگر منابع دریافتی از صندوق به صندوق 
برنگردد هم شــما ضــرر می کنیــد و هم 
صندوق، این حقیقت را باور کنید. توســعه، 

به گردش منابع است و نه به رسوب آن.
۳- نفوذ در همه جا هست و یحتمل در نفت 
بیشتر. به سخن خناسان توجه نکنید. برای 
امضای قرارداد، سودِ ملی و سازمانی خود رو 
بشمرید و نه سودِ شــرکت یا سازمان طرف 

مقابل را، والا انگیزه کافی ایجاد نمی شود.
۴- همه اصحاب نفت را با این قواعد آشــنا 
کنید والا در جایی کار قفل می شــود. مثلا: 
در دوره قبل، اوجی می خواســت، خجسته 
مهر نمی خواســت. ســه ســال به بطالت 

گذشت.
۵- اسیر ســندروم کرسنت نشــوید: نابود 
کردن منافع بزرگ بــرای جلوگیری از یک 

ضرر کوچک.
۶- صندلیِ مدیریت دولتــی در ایران بس 
لرزان اســت؛ فردا ممکن است من نباشم و 
پس فردا شما. برای مردمان بکوشیم قبل از 

مفارقت.«

وارداتخودروهایکارکردهمتوقفشد؟

مدیرنظارتبرناشرانسازمانبورس:سازمانبورسپیگیرواریزسودسهامعدالتاست

پیش بینی معاون اسبق بانک مرکزی از نرخ ارز در نیمه دوم سال

نتیجهانتخاباتآمریکاروینرخارزچهاثریدارد؟
مریم فکری  معاون اســبق بانک مرکزی 
تاکید می کند: مشــخصا وضعیت بازار ارز 
در نیمه دوم سال به رشد نقدینگی و میزان 
تورم برمی گردد که اگر کنترل نشــود، نرخ 

ارز هم افزایشی خواهد بود.
 عملکرد بازار ارز در نیمه اول امســال منفی 
بود. بررسی نمودار قیمتی دلار در ۱۸۶ روز 
اول سال نشــان می دهد که سود خریداران 
ارز منفی بوده اســت، به طــوری که قیمت 
دلار در ایــن بــازه زمانی یک هــزار و ۷۱۶ 
تومان ارزان شــده اســت. این یعنی دلار 
ریزش ۲.۸ درصدی را تجربه کرده و حالا در 

میانه کانال ۵۹ هزار تومان ایستاده است.
حال بــا توجه بــه ورود به نیمه دوم ســال، 
این سوال مطرح اســت که بازار ارز وارد چه 
مسیری می شــود؟ ســید کمال سیدعلی، 
معاون اسبق ارزی بانک مرکزی در گفت وگو 
با خبرگــزاری خبرآنلاین دربــاره وضعیت 
بازار ارز در نیمه دوم ســال ۱۴۰۳ می گوید: 
این که فکر کنیم قیمت ارز ثابت مانده باشد 
یا مثلا نسبت به بقیه بازارها ناموفق تر بوده، 
از یک نظر که نگاه دولت و بانک مرکزی این 
هســت که این یک موفقیت هســت، قابل 
توجه اســت. امــا از نظر دیگر بایــد ببینیم 
نگاه اقتصاددانان و فعــالان اقتصادی به این 
موضوع چگونه اســت.وی می افزاید: تقویت 
ارز و تقویت یا تضعیف ریــال، به زمان های 
مختلف و توجه به سایر متغیرهای اقتصادی 
مثل صادرات، اشــتغال و بهره وری بستگی 
دارد. ما باید ببینیم اهداف دولت چیســت 
و در رابطــه بــا متغیرهای اقتصــادی چه 

سیاست هایی را دنبال می کند.

نرخ ارز، عاملی است از افزایش
 نرخ تورم

معاون اســبق ارزی بانــک مرکزی تصریح 
می کند: همیشه هم روند این گونه بوده که 
اگر یک مدتی نرخ ارز ثابت بوده و به صورت 
خزنده حرکت نکــرده، ما دچــار پرش در 
قیمت ها شدیم. البته همه این ها بستگی به 
این دارد که میزان فروش نفت و درآمدهای 
ارزی چقدر بــوده و به چه میزان توانســته 
باشیم اقتصاد کشــور را مدیریت کنیم که 
فعــالان اقتصــادی رضایت کامل داشــته 
باشــند و واردات و صادرات به خوبی مسیر 

را طی کرده باشد.
ســیدعلی در ادامه تصریــح می کند: نکته 
این جاســت که ما به طور عمده از نگاه نرخ 
ارز به تــورم نگاه می کنیــم، در صورتی که 
نرخ ارز، عاملی است از افزایش نرخ تورم. بر 
این اساس، اگر در ۶ ماه دوم سال نقدینگی 
زیــادی داشــته باشــیم، یعنــی کنترل 
نقدینگــی صورت نگیــرد، نــرخ ارز ثابت 

نمی ماند.
وی عنوان می کنــد: یک بحــث دیگر هم 
وجــود دارد و این که ما ارزهــای ترجیحی 
مثل نیمایی و ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومان به 
واردکنندگان تخصیص می دهیم. در این جا 
هم یک اشکال عمده وجود دارد و این که به 
تورم دوباره از زاویه نرخ ارز نگاه می کنیم تا از 
طریق نرخ ارز، افزایش تورم نداشته باشیم. 
تیم اقتصــادی دولت باید نــگاه کند که در 
بلندمدت و یکی دو ســال آینــده این روند 
صحیح اســت یا این که منتظر پرش نرخ ارز 

در آینده نباشیم.

این گونه نرخ واقعی و بهینه ارز 
مشخص می شود

معاون اســبق ارزی بانک مرکــزی متذکر 
می شــود: برای این که به این نقطه برسیم 
و نرخ ارز را کنترل کنیــم، باید نرخ های ارز 
و حداقل نرخ های ترجیحــی را به نرخ بازار 
آزاد نزدیــک کنیم و آن جا دیگر می شــود 
گفت نرخ واقعی و به عبارتی، نرخ بهینه ارز 
مشخص می شود. هیچ اشکالی ندارد که نرخ 
ارز ثابت مانده باشد. عملکرد بانک مرکزی 
هم در این دوره، حداقل اگر بخواهیم از نگاه 
نرخ ارز به بانک مرکزی نگاه کنیم، مناسب 

بوده است.
ســیدعلی بیان می کند: از طرف دیگر، مهم 
و عمده قضیه، کســری بودجــه و افزایش 
نقدینگی اســت که در این جا اگر خوب کار 

کرده باشیم، نرخ ارز نیز کنترل می شود.
وی ادامــه می دهــد: در واقــع  مجموعه 
تصمیماتــی که بــرای نرخ ارز، نــرخ بهره 
و نرخ هــای دیگــر گرفته می شــود، باید 
هماهنگ و به نحوی باشــد که همه فعالان 
اقتصــادی و مجموعــه متغیرهــای کلان 
اقتصاد ایــران و بازارهای مــوازی، حرکت 
متناسب را داشــته باشــند؛ مثل مسکن، 

بورس و ...
معاون اســبق بانک مرکزی تاکید می کند: 
مشخصا وضعیت بازار ارز در نیمه دوم سال 
به رشــد نقدینگی و میزان تورم برمی گردد 
که اگر کنترل نشــود، نرخ ارز هم افزایشی 

خواهد بود.
ســیدعلی می گویــد: تــازه دو ماه اســت 
که دولت ســر کار آمده و وقتــی آمارهای 

اقتصادی جدید در بیاید، نشان می دهد که 
چقدر رشد نقدینگی داشتیم و تورم چقدر 

کنترل شده است. 
اگر بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و ســازمان 
برنامه توانسته باشــند مسیری را طی کنند 
که کسری بودجه نداشته باشیم و آمارها هم 
این را نشان دهد، می شــود راجع به نرخ ارز 

اظهارنظر کرد.
معاون اســبق بانــک مرکزی در پاســخ به 
این ســوال خبرآنلاین که با توجه به این که 
انتخابــات آمریکا هم در پیش اســت، فکر 
می کنید نتیجــه انتخابــات آمریکا چقدر 
روی بازار ارز ما اثر دارد؟ می گوید: مشخصا 
برداشت همه این است که اگر ترامپ پیروز 
شــود، وضعیت ما بدتر می شود، ولی مساله 
این اســت که نباید اتکای ما بــه این قضیه 

باشد.

وی می افزایــد: یعنی اگــر دموکرات ها 
ســر کار بیایند و یا حتی اگر خود ترامپ 
ســر کار بیاید، به دلیــل افزایش قیمت 
نفت کــه آمریــکا نمی خواهــد افزایش 
قیمت نفت داشته باشــد، سیاست هایی 
کــه می خواهنــد در مورد ایــران اعمال 
کنند، خیلی بدتر از شرایط فعلی نخواهد 

بود.
معاون اســبق بانک مرکزی عنوان می کند: 
اما اگــر بخواهیــم واقعی تر نــگاه کنیم، 
اگــر کاملیا هریس ســر کار بیایــد، به نظر 
می رســد که با توجه بــه علامت هایی که 
دولت چهاردهم مبنی بر کاهش تنش های 
بین المللی و منطقــه ای و... می دهد، امکان 
نزدیک شدن ما و کاهش تنش های سیاسی 
و به تبع آن، کاهش مشکلات و چالش های 

اقتصادی وجود دارد.



صادراتگازخاممقرونبهصرفهترازصادرات
محصولاتپتروشیمی!

یک کارشناس ارشــد انرژی گفت:در برنامه هفتم توسعه به پالایشگاه 
و پتروشیمی ها تکلیف شــده که به ازای خوراکی که دریافت می کنند 

۴۰ درصد از سود سالانه خود را در زنجیره ارزش سرمایه گذاری کنند.
حبیب الله ظفریان کارشــناس ارشــد انرژی با اشــاره به اینکه توسعه 
زنجیره پتروشیمی مبتنی بر خوراک گازی بوده است، گفت: متاسفانه 
ما برای توسعه زنجیره ارزش اســتفاده از خوراک مایع را توسعه ندادیم 
که این مساله مربوط به سیاست هایی اســت که پس از اکتشاف پارس 

جنوبی اتخاذ شد.
وی ادامه داد: پس از اکتشــاف پارس جنوبی پیش بینی مبنی بر تولید 
گاز مازاد صورت گرفت به همین دلیل صنایع مبتنی بر گاز را توســعه 
پیدا کرد. پتروشیمی های گازی از جمله پتروشــیمی های متانولی و 

اروه آمونیاک که خوراک گازی دارند افزایش پیدا کرد.
این کارشناس انرژی خاطر نشــان کرد: زنجیره ای که گاز دارد زنجیره 
محدود و محصولاتی که تولید می کند ارزش افزوده چندانی ندارند در 
حالیکه زنجیره خوراک مایع یا نفت خــام هم محصولات متنوع تری را 

تولید و هم ارزش افزوده محصولات تولیدی بیشتر است.
ظفریان با اشــاره به اینکه توســعه صنعتی که با رویکــرد خوراک گاز 
اکنون مشــکلاتی را به همراه دارد، خاطر نشــان کرد: بــه دلیل اینکه 
محصولات پتروشــیمی که از خوراک گاز اســتفاده مــی کنند ارزش 
افزوده بالایی ندارند و در کنار آن هــم اکنون ناترازی گاز وجود دارد، در 
اولین اقدام برای توسعه زنجیره ارزش خوراک گاز به خوراک مایع تغیر 
کند که در این شرایط زمینه توسعه پترو پالایشگاه ها بسیار مهم است 
یعنی واحد هایی که بتوانند هم نفت خام داشــته باشند هم پالایش را 
انجام دهند و به صورت مجتمع های یک پارچــه تکمیل زنجیره نفت 

خام را داشته باشند تا به محصول نهایی تبدیل شود.
این کارشــناس ارشــد انرژی اضافه کرد: برای توســعه زنجیره ارزش 
تغییر رویکرد توســعه خوراک گاز به خوراک مایع اســت و در کنار آن 
پتروشــیمی هایی که تا کنون و از خوراک گاز مصرف می کنند زنجیره 
شــان را به محصولات با ارزش افزوده بالاتر تکمیل و توسعه دهیم زیرا 
بخشــی از گاز را به متانول تبدیل می کنیم و اگــر گاز طبیعی را صادر 
کنیم هر متر مکعب تقریباً ۳۰ ســنت می شــود اما صــادرات متانول 
درآمدی که برای کل اقتصاد کشــور دارد کمتر ۳۰ سنت می شود زیرا 
تبدیل گاز برای ما به متانول ارزش افــزوده ای ندارد به طوری که حتی 

خام فروشی ارزش افزوده مالی بیشتری برای کشور به همراه دارد

وی ادامه داد: برای اینکه از متانول ارزش افزوده بیشتری دریافت کنیم 
ابتدا باید زنجیره آن را تکمیل کنیم و بخشــی را بــه محصولات پایین 
دستی و بخشــی ادامه دخنده این زنجیره باشــند که نیازمند سرمایه 
گذاری است که متاســفانه مشکلی که در توســعه صنعت پتروشیمی 
وجود دارد آنکه ســودی کــه در این واحــد ها به دســت می اید بین 

سهامداران توزیع می شود.

مدیرعامل توانیر اعلام کرد
کاهشتلفاتدرشبکهبرقکشورتاپایان

برنامههفتم
 مدیرعامل شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق )توانیر( اعلام کرد: 
تا پایان برنامه هفتم توســعه میزان تلفات شــبکه برق کشــور کاهش 

می یابد.
»مصطفی رجبی مشهدی« با بیان اینکه در ۱۰ سال اخیر میزان تلفات 
انتقال، فوق توزیع و توزیع شبکه برق کشــور پنج درصد کاهش یافته 
است، افزود: تلفات فنی شبکه برق کشــور به پراکندگی مراکز مصرف 
و ســطوح ولتاژ، موقعیت نیروگاه ها در شــبکه سراسری برق و کیفیت 
تجهیزات شبکه وابسته اســت.وی، تلفات حال حاضر در شبکه توزیع 
برق کشور را حدود ۱۰ درصد و تلفات شــبکه های انتقال و فوق توزیع 
را ۲.۷ درصد اعــلام و خاطرنشــان کرد: میزان تلفات در کشــورهای 
پیشــرفته جهان به طور معمول بین پنج تا ۱۰ درصد است.مدیرعامل 
توانیر با بیان اینکه بخشی از تلفات برق کشور مربوط به بخش غیرفنی 
است، اظهار داشت: استفاده غیرمجاز از شبکه عمومی برق، دستکاری 
دستگاه های شمارشگر و عدم دقت مناسب دستگاه های اندازه گیری از 
این موارد است که با ظهور پدیده استخراج رمزارز موجب افزایش سهم 
تلفات غیرفنی برق شده است.رجبی مشــهدی بر ضرورت جلوگیری 
از استفاده غیرمجاز از شــبکه های برق به ویژه برای استخراج غیرمجاز 

رمزارز که تعدی به حقوق عامه مردم است، تاکید کرد.
وی درباره برنامه ریزی های انجام شده در توانیر برای کاهش تلفات فنی 
توسعه شبکه، گفت: کاهش طول شبکه های فشــار ضعیف، جانمایی 
مناســب نیروگاه های جدیــد و جایگزینی کابل هــای خودنگه دار و 
اســتفاده از هادی های پرظرفیت، کاهش تلفات شبکه را به دنبال دارد 

که البته نیازمند سرمایه گذاری های جدید است.

مدیرعامل آبفای کشور خبر داد
بهرهمندی۶۳۰۰روستاازآبشربسالم

درجهادآبرسانی
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور گفت: آبرسانی به ۶ 
هزار و ۳۰۰ روســتای دارای تنش یا فاقد تاسیسات آبرسانی و بهره مند 
شــدن ۳.۵ میلیون نفر از آب شــرب پایدار در این روســتاها از ابتدای 

شروع طرح جهاد آبرسانی در سال ۱۴۰۰ تا به امروز محقق شد.
 »هاشم امینی« درباره ارتقای وضعیت پایداری آبرسانی به روستاهای 
مواجه با تنش آبی در سه ســال گذشــته افزود: تعداد کل روستاهای 
دارای آب پایدار در کشــور تاکنون به ۲۷ هزار روستا رسیده و جمعیت 
تحت پوشــش خدمات آب به بیــش از ۸۷ درصد جمعیت روســتایی 

کشور افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه در عین  حال شــبکه آب روستایی در معرض تغییراتی 
چون تنش آبی ناشی از خشکســالی، کاهش نزولات جوی و ناپایداری 
منابع تامین آب و یا فرسودگی است، ادامه داد: در این  زمینه تاکنون ۲۵ 

هزار و ۵۰۰ روستا در کل کشور شناسایی شده  است.
مدیرعامل آبفای کشور خاطرنشان کرد: رفع مشــکل ۱۳ هزار و ۷۰۰ 
روســتای دارای تنش و بالای ۲۰ خانوار اولویت نخست جهاد آبرسانی 
در مســیر خدمت رســانی از این روســتاها بوده و با برنامه ریزی های 
انجام شــده، در صورت تأمین منابع مالی همه این روســتاها در دولت 

چهاردهم از آب شرب پایدار بهره مند خواهند شد.
امینی، از ابلاغ ۱۱ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان اعتبار اســتانی برای رفع 
محرومیت در حوزه های آب و راه روستایی و مسکن محرومان در قانون 
بودجه ســال جاری و تفاهم با استانداران در راســتای اختصاص چهار 

هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان از این مبلغ به آبرسانی روستایی خبر داد.

با حضور مدیرعامل بانک سینا انجام شد
افتتاحشعبهجدیدبانکسینابارویکرد

بانکداریشرکتی
طی مراســمی با حضور مدیرعامل، جمعی از معاونــان و مدیران بانک 
سینا، شــعبه جدید این بانک با رویکرد توســعه بانکداری شرکتی در 

خیابان ظفر تهران به بهره برداری رسید.
مدیرعامل بانک ســینا در این مراسم ضمن تشــکر از تمامی همکاران 
و دســت اندرکاران جهت آماده سازی این شــعبه و قدردانی از اعتماد 
مشــتریان، به اهمیت موضوع مشــتری مداری به عنوان یکی از اصول 
محوری بانک اشاره کرد و گفت: مشــتریان همواره در مرکز توجه بانک 
ســینا قرار دارند و تلاش ما این اســت که با ارائه خدماتی نوین و به روز، 

نیازهای آن ها را به بهترین شکل ممکن پاسخ دهیم.
علی ابدالی با تاکید بر لزوم ارائه اختصاصی خدمات بانکداری شــرکتی 
و خدمات ارزی توسط شعبه جدید افتتاح شده، تصریح کرد: بانکداری 
شــرکتی به عنوان یکی از ارکان و محورهای اصلــی فعالیت های بانک 
سینا اســت که با هدف پشــتیبانی و تامین مالی بنگاه های اقتصادی و 
شرکت ها، کمک قابل توجهی در راستای نقش این شرکت ها در توسعه 

اقتصادی کشور ایفا می کند.
وی افزود: سعی ما توجه ویژه به این بخش خواهد بود و تلاش می شود با 
ارائه خدمات متنوع و اختصاصی، نیازهای مالی و اعتباری شرکت های 

تولیدی را در سریع ترین زمان ممکن برطرف کنیم.
ابدالی همچنین بر لــزوم توجه به بانکــداری دیجیتال و اســتفاده از 
فناوری های نوین تأکید کرد و افزود: در دنیای امروز، تحولات دیجیتال 
و علوم بانکی روز به ســرعت در حال پیشرفت هستند و ما باید همگام با 
این تغییرات، در کنار توسعه هدفمند شعب، با استفاده از فناوری های 
نوین و دیجیتال ســازی خدمات، رضایت و اعتماد مشتریان را بیش از 

پیش جلب کنیم.
شعبه جدید بانک سینا با هدف تسهیل دسترسی مشتریان به خدمات 
متنوع بانکی ارزی-ریالی، گامی مهم در راستای افزایش رضایتمندی 

مشتریان و گسترش خدمات بانکداری مدرن به شمار می رود.
این شــعبه در خیابان ظفر تهــران، بعد از خیابــان گوی آبادی، پلاک 
۱۲۰ قرار دارد و جزو شعب زیرمجموعه منطقه شرق تهران بانک سینا 

محسوب می شود.

نائبقهرمانیبانکساماندرجامبزرگداشت
حاجمحمدضرابیه

تیم فوتسال بانک ســامان نائب قهرمان مســابقات فوتبال ۵ نفره جام 
بزرگداشت حاج محمد ضرابیه شد.

به گزارش سامان رسانه، مسابقات فوتبال ۵ نفره جام بزرگداشت حاج 
محمد ضرابیه با حضور تیم های بانک ســامان، بیمه ســامان، شیشه 
همدان و یزدباف در محل مجموعه ورزشی یزدباف شهر یزد برگزار شد.

در این مسابقات تیم فوتسال بانک سامان موفق شد در دیدار نخست از 
سد میزبان مسابقات تیم یزدباف بگذرد و در مسابقه نهایی به دیدار تیم 

شیشه همدان رفت که در این بازی مغلوب تیم شیشه همدان شد.
در دیدار رده بندی نیز تیم یزدباف توانست، تیم بیمه سامان را شکست 

دهد و مقام سوم مسابقات را از آن خود کند.
گفتنی است این مسابقات در محل مجموعه ورزشی یزدباف برگزار شد 
که این مجموعه به همت خیر یزدی حاج محمد ضرابیه احداث شــده و 
علاوه بر زمین فوتبال، دارای زمین چندمنظوره والیبال و بســکتبال و 

همچین زورخانه است.

سردار محمد کرمی استاندار سیستان و بلوچستان در مراسم افتتاح نخستین 
شعبه قرض الحسنه بانک مسکن:

پیشتازیبانکمسکندرافتتاح
شعبهقرضالحسنهدرزاهدان؛ستودنیاست

سردار محمد کرمی استاندار سیستان و بلوچستان در حاشیه برگزاری 
مراسم افتتاح نخستین شعبه قرض الحســنه بانک مسکن در زاهدان 
عنوان کرد: پیشــتازی بانک مســکن در افتتاح شــعبه قرض الحسنه 
در زاهدان؛ ستودنی اســت و امیدواریم که همه کشورهای اسلامی از 
این اقدام بانک مســکن الگو بگیرند و ارائه خدمات قرض الحســنه در 

کشورهای جهان سوم توسعه یابد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن- هیبنا ؛ وی همچنین با اشاره به 
توسعه فعالیت های اقتصادی اســتان در بخش های مختلف از جمله: 
دریایی، گردشــگری، معدن، کشــاورزی و ... گفت: استان سیستان و 
بلوچستان دارای ظرفیت های بسیاری اســت و بانک مسکن با افتتاح 

این شعبه، نقش بسزایی در رشد این بخش ها در استان خواهد داشت.
سردار کرمی با بیان این مطلب که بســیاری از پروژه های نهضت ملی 
مسکن در استان از پیشرفت مطلوبی برخوردارند؛ از ارائه خدمات بانک 
مسکن در راستای پیشبرد این طرح و پیشــتاز در نهضت ملی مسکن 

استان نیز قدردانی کرد.
وی افزود: کســب این موفقیت هــا در بانک مســکن مرهون مدیریت 
آقای دکتر سید عباس حسینی مدیرعامل محترم بانک و اراده و تلاش 

کارکنان بانک مسکن می باشد که بسیار ستودنی است.
دکتر ســید عباس حسینی مدیرعامل بانک مســکن نیز سردار کرمی 
اســتاندار سیستان و بلوچســتان را فردی با اندیشــه های ژرف و نگاه 
توسعه ای و اســتراتژیک دانســت و افزایش رشد و توســعه استان را 

مرهون این اندیشه و درایت بیان کرد.
دکتر حسینی افزود: استان سیســتان و بلوچستان دارای ظرفیت های 
بی نظیری اســت که توجه به آنها می تواند موجب رشــد و شکوفایی 
اقتصادی و توســعه همه جانبه اســتان شود و ان شــاءالله با همکاری 
اســتاندار محترم و ارائه خدمات بانکی مطلوب بویــژه در بخش قرض 
الحسنه توسط بانک مســکن، شاهد رشــد بیش از پیش استان و رفاه 

مردم عزیز زاهدان باشیم.
لازم به ذکر اســت که تاکنون قرارداد ســاخت بیــش از ۹ هزار واحد 

مسکونی طرح نهضت ملی مسکن در استان زاهدان منعقد شده است.

توسط موسسه اعتباری ملل صورت پذیرفت
پرداختبیشاز۷۰درصدسهمیهتسهیلات

جهشتولیدمسکن
موسسه اعتباری ملل نســبت به پرداخت بیش از ۷۰ درصد تسهیلات 

قانونی جهش تولید مسکن اقدام نموده است.
به گــزارش روابط عمومی موسســه اعتبــاری ملل: این موسســه در 
راستای اجرای قانون جهش تولید مسکن و حسب دستورالعمل دولت 
جمهوری اسلامی ایران نســبت به پرداخت بیش از ۷۰ درصد سهمیه 

اعلامی تسهیلات جهش تولید مسکن اقدام نموده است.
این گزارش می افزاید: از تعداد افراد معرفی شــده که شرایط لازم برای 
دریافت تســهیلات مذکور را داشــته اند مبلــغ ۱۹۲. ۲ میلیارد ریال 
اختصــاص یافته که مبلغ ۱.۵۴۸ میلیارد ریال تســهیلات بر اســاس 
قرارداد منعقده پرداخت و باقیمانــده افراد در حال تکمیل پرونده برای 
دریافت تسهیلات می باشــند.لازم به ذکر اســت متقاضیان دریافت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن می بایست به سایت رسمی وزارت مسکن 
و شهرســازی مراجعه و در صورت واجد شــرایط بودن از طریق وزارت 
مسکن بر اساس سهمیه تعیین شده به بانک های عامل معرفی خواهند 
شد.موسســه اعتباری ملل از هرگونه اقدامی که در راســتای کمک به 

خانه دار شدن هموطنان عزیز و گرانقدر باشد حمایت خواهد نمود.
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معاون راه و شهرسازی:

۳۶۰هزارواحدنهضتملیمسکنتا۱۴۰۴
عرضهمیشود

خریدار  سرپرست معاونت مسکن و ساختمان 
با بیان اینکه تاکنون اراضی یــک میلیون و ۴۰۰ 
هزار واحد مســکونی نهضت ملی تامین شــده 
است از برنامه عرضه ۳۶۰ هزار واحد نهضت ملی 

مسکن تا ۱۴۰۴ خبر داد.
مســعود بیات منش سرپرســت معاونت مسکن 
و ســاختمان در برنامــه میز اقتصاد به تشــریح 
وضعیت احداث واحدهای نهضت ملی مسکن در 
کشور و همچنین سیاســت ها و برنامه های دولت 
چهاردهم برای عمل بــه تعهــدات وزارت راه و 

شهرسازی پرداخت.
سرپرست معاونت مسکن و ساختمان با اشاره به 
اینکه مقدمات اجرای طرح نهضت ملی مســکن 
با اجرای طرح اقدام ملی مســکن و با بهره مندی 
از تجربیات کسب شــده در طرح مسکن مهر در 
ســال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ آغاز شد، گفت: طرح 
نهضت ملی مســکن با ابلاغ قانــون جهش تولید 
مســکن در ســال ۱۴۰۰ و با آغاز بــه کار دولت 
سیزدهم شروع شــد که مقرر شــد طی ۴ سال 
دولت سیزدهم ۴ میلیون واحد مسکونی احداث 

شود.
بیات منش ادامه داد: با توجه به اینکه دو ســال 
قبل از دولت ســیزدهم طرح اقدام ملی مسکن 
آغاز شد، پروژه اقدام ملی و واحدهای آغاز شده 
و برنامه ریزی هایی که در آن طرح انجام شد به 
پروژه طرح نهضت ملی مســکن متصل شد. در 
برنامه ریزی برای اجرای این طرح، مکانیابی ها، 
برش های اســتانی، بخــش خصوصی، بخش 
روســتایی و بخــش حمایتــی برنامه ریــزی 
شــد. ســامانه tem.mrud.ir راه اندازی شد 
و متقاضیان مســکن در این ســامانه ثبت نام 

کردند.
وی توضیح داد: در همان سال ها حدود ۶ میلیون 
متقاضی مســکن در ســامانه مســکن حمایتی 

ثبت نام کردند و در پالایش هایی که انجام شــد، 
یک میلیــون و ۸۰۰ هــزار متقاضی بــه عنوان 
متقاضیان واجد شــرایط شناخته شــدند. از این 
تعداد واجدان شــرایط، به تعداد یک میلیون نفر 
موثر بودند که در حــدود ۷۵۰ هزار نفر واریز وجه 

اولیه را انجام دادند.
بیات منــش ادامه داد: بــرای ۲۵۰ هزار متقاضی 
موثر باقی مانده از یک میلیون نفر متعهد شــده، 
منتظر هستیم تا منابع مالی بانکی تأمین شود تا 

کار ساخت این واحدها را نیز آغاز کنیم.

۲0 هزار واحد نهضت ملی مسکن تاکنون 
تحویل شده است

به گفته بیات منش، از حدود ۵ ســال گذشــته 
تاکنــون، بــرای متقاضیان موثر مســکن که در 
سامانه مســکن حمایتی واجد شــرایط شناخته 
شــدند، ۳۸۰ هزار واحد عملیاتی و اجرایی شده 
و ۲۰ هزار واحد از واحدهای آغاز شــده به مردم 

تحویل شده است.
وی ادامه داد: هم اکنون دولت متعهد به ســاخت 
مســکن برای یک میلیون متقاضی موثر و واجد 
شــرایط اســت که برای ۴۰۰ هزار واحد دیگر از 
باقیمانده ۷۵۰ هــزار واحد زمین تأمین شــده 
و منتظر هســتیم تا با تزریق منابع مالی بتوانیم 
این متقاضیان را به پروژه ها متصل کنیم و ساخت 

واحدها را شروع کنیم.

360 هزار واحد نهضت ملی مسکن در سال 
1404 تحویل می شود

سرپرســت معاونت مسکن و ســاختمان وزارت 
راه و شهرســازی با بیان اینکه ۳۶۰ هزار واحدی 
که هم اکنون در مرحله ســاخت است، بالای ۵۰ 
درصد پیشــرفت فیزیکی دارند، از برنامه تحویل 
این واحدها در صورت تأمین منابع مالی تا ســال 

۱۴۰۴ خبر داد.

 قول بانک مرکزی برای ابلاغ 150 همت
 به بانک ها برای تولید مسکن

بیات منش گفت: در جلســاتی کــه در روزهای 
گذشــته با مدیرکل بانک مرکزی داشتیم، بانک 
مرکزی تعهد کرده اســت تا ۱۵۰ همت از منابع 
بانکــی را پرداخت کنــد که با تزریــق این منابع 
به بانک ها، تعهــدات ما در بخش مســکن برای 

متقاضیان موثر سرعت خواهد گرفت.
این مقــام مســئول در وزارت راه و شهرســازی 
مهم تریــن چالش اجــرای طرح نهضــت ملی 
مســکن را عدم تأمین منابع مالی و تعهد بانک ها 
به پرداخت تسهیلات عنوان کرد و افزود: در دهه 
۸۰ شمســی، ۲۵ درصد منابع بانک ها به بخش 
مسکن تخصیص می یافت که هم اکنون این رقم 
به ۶.۵ درصد و موثر آن به ۴ درصد رســیده است، 
در حالی که تکلیف قانونــی بانک ها پرداخت ۲۰ 

درصد از منابع بانک به بخش مسکن است.

اراضی یک میلیون و 400 هزار واحد نهضت 
ملی مسکن تامین شد

وی در بخش دیگــری از صحبت های خود اعلام 
کرد کــه وزارت راه و شهرســازی تاکنون برای 
احداث یک میلیــون و ۴۰۰ هزار واحد مســکن 

حمایتی زمین تامین کرده است.

 آیین نامه های برنامه هفتم پیشرفت 
در حال تدوین است

بیات منش تصریح کرد: دولت و در ذیل آن وزارت 
راه و شهرسازی با قوت طرح نهضت ملی مسکن و 
عمل به تکلیف قانون برنامه هفتم پیشرفت را اجرا 
خواهد کرد و آیین نامه های برنامه هفتم پیشرفت 

در حال تدوین است.

خریدار  عطا بهرامی گفت: بــا انتقال پایتخت 
به یکی دیگر از شهرهای کشــور، تنها سرپوشی 
بر روی مشکلات و معضلات شهر تهران گذاشته 
می شــود. چون با انتقال پایتخت مشــکلات ۱۲ 
میلیون نفری که در این شــهر و اطراف آن ساکن 
هستند؛ حل نخواهد شــد و بیان این موضوع تنها 

یک شوآف رسانه ای است.
ســال ها اســت هر از چند وقتی یکبــار موضوع 
انتقال پایتخت از تهران به شــهری دیگر، مطرح 
می شــود. موضوعی که در همان سال های اولیه 
طرح شــدن، مخالف های بســیاری داشت. بعد 
از فراز و نشــیب های مختلف در نهایت سال ۹۲ 
طرح امکان سنجی انتقال پایتخت از تهران، پس 
از آنکه به طور رسمی سه بار در دولت های مختلف 
مطرح شده بود، در مجلس و پس از آن در شورای 

نگهبان تصویب شد اما به سرانجامی نرسید.
رویس جمهور پزشــکیان هم درروزهای گذشته 
دوباره موضوع انتقال پایتخــت را مطرح کرد. از 
همــان ابتدای دوبــاره طرح این موضــوع، افراد 
بســیاری مانند غلامحسین کرباســچی و پیروز 
حناچی شهردارهای سال های گذشته پایتخت، 

مخالفت خود را اعلام کردند.
عطا بهرامی تحلیلگر مسائل اقتصادی درخصوص 
جابه جایی پایتخت اظهــار کرد: بیان این موضوع 
تنها یک شوآف رسانه ای است. به جای آنکه برای 

مشکلات شــهر تهران راهکار ارائه شود، موضوع 
انتقال ناممکن آن مطرح می شود.

تنها عامل موثر گرانی مسکن ایجاد 
محدوده شهری است

عطــا بهرامــی تحلیلگــر مســائل اقتصــادی 
درخصوص تاثیر ایجاد محدوده برای شــهرها بر 
روی قیمت مســکن اظهار کرد: »قیمت زمین را 
میزان عرضه آن مشــخص می کنــد. به جز نقاط 
خاصــی در دنیا، قیمــت زمین بر روی مســکن 
محاسبه نمی شــود و تنها هزینه مصالح و ساخت 
مسکن، قیمت آن را مشخص می کند. تنها عامل 
تفاوت قیمت مســکن را نیز محل قرار گرفتن آن 
مشــخص می کند. اما در ایران سیاست کشور از 
ســال ۷۹ به بعد، مخالفت با گســترش شــهرها 
شــد که مهمترین دلیل افزایش قیمت زمین در 
شهرها اســت. در نتیجه امروز که پیک جمعیتی 
ایجاد شــده، به علت نبود زمین در دســترس و 
افزایش قیمت مسکن، شــرایط مسکن در کشور 
بحرانی شده است. از ســوی دیگر، ساخت وساز 
کشور نیز به اندازه انجام نشده، بنابراین بر بحران 
مسکن افزوده است. نهایتا، شهرها به علت ایجاد 

محدوده به صورت متراکم ساخته شده است.«
او در ادامه افــزود: »کمبود فضای شــهری تنها 
متعلق به تهران نیست و شــامل دیگر شهرهای 
ایران مانند تبریز و مشــهد نیز می شود. در نتیجه 
کمبود زمین برای ســاخت، بلند مرتبه سازی را 
سبک قالب ساخت مســکن در کشور کرده است. 
حتی در پایتخت چند سالی است که همین شیوه 
ساخت وساز نیز انجام نشده و شرایط بحرانی تری 
را ایجاد کرده اســت. البته از سال ۹۷ به بعد عامل 
انتظار تورمی نیــز بر روی قیمت مســکن تاثیر 
داشــته اســت. اما ریشــه اصلی افزایش قیمت 

مسکن، همان کمبود زمین است.«
بهرامی درباره انتقال پایتخــت از تهران به دیگر 

شــهرها و تاثیر آن بر روی قیمت مسکن توضیح 
داد: »انتقال پایتخت به دیگر نقاط کشــور، یک 
موضوع کاملا بی معنی اســت. امــروز تهران در 
مقایسه با دیگر پایتخت های دنیا بسیار کوچکتر 
اســت. مگر همه راه ها و مسیرهای حل مشکلات 
و بزرگ شدن پایتخت انجام شــده که انتقال آن 
مطرح می شود؟ به عنوان مثال تهران در مقایسه 
با مکزیکوسیتی، مســکو و لندن بسیار کوچکتر و 
متراکم تر است. پس می توان گفت، حل مشکلات 
تهران هیچ ارتباطی با انتقال پایتخت ندارد. البته 
باید توجه داشــت که موضوع انتقــال پایتخت 
شــوخی نیســت و برای انتقال آن باید ده ها دلار 
خرج کرد. با فرض اینکه این میزان مبلغ نیز برای 
انتقال پایتخت هزینه شــود، مردم ساکن داخل 
تهران را باید رهــا کرد؟ بالاخره در این شــهر نه 
میلیــون نفر زندگــی می کنند. بــا اضافه کردن 
جمعیت حومه شهر، این تعداد به دوازده میلیون 
نفر می رســد. چه برنامه ای برای این افراد وجود 

دارد؟«
این تحلیلگر اقتصادی درباره مســائل و مشکلات 
تهران بیان کرد: »باید توجه داشــت که با انتقال 
پایتخت به شهر دیگر، مشکلات و معضلات تهران 
حل نمی شــود. تهران بیش از ۲۰۰ ســال است 
که پایتخت اســت و ادامه این روند، برای آن تنها 
مزیت فرهنگی محسوب می شود و ایرادی ندارد. 
نمی توان مدیریت اشــتباه و محدود کردن تهران 
به اتوبان آزادگان را با انتقال پایتخت به دیگر نقاط 
کشور توجیه کرد. از ســوی دیگر، با فرض اینکه 
انتقال پایتخت به دیگر شــهرها نیز درست باشد. 
آیا توان مدیریتــی و بودجه ای کشــور برای این 
موضوع وجود دارد؟ امروز دیگر کشورها به دنبال 
انتقال و جابه جایی پایتخت نیستند. پایتخت هر 
کشور تنها باید به درستی مدیریت شود. در نتیجه 
بیان انتقال و جابه جایی پایتخت از تهران به دیگر 

شهرهای کشور، نوعی فرار از مشکل است.«

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ:  گل آذین

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴

یک کارشناس اقتصادی:

تنهاعاملگرانیمسکنمحدودکردنتوسعهافقیشهراست


